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بنگاه ها 4

توسط وزیر صمت صورت گرفت؛  

افتتاح و کلنگ زنی دو پروژه
در گروه فولاد مبارکه

چهارشنبه  1  آذر   1402  /    8  جمادی الاول   1445  /  22  نوامبر   2023 قیمت  2000  تومان  /    شماره  1498

در اولین هفته از لیگ فوتبال زنان چه گذشت 

افسانه شبنم! 
آدرنالين 8

سياست 2

همين صفحه

چرتکه 3

چرتکه 3

سياست 2

روزهای گذشته شاهد تشدید رایزنی گسترده میان مقامات 
قطر، آمریکا و اسرائیل بودیم و حتی در این میان رئیس سازمان 
سیا به اراضی اشغالی سفر کرد و سپس به اتفاق رئیس موساد به 
دوحه رفت. دلیل این رفت و آمدها که در نهایت به قطر ختم شد 
چیزی نبود جز اینکه حماس را از طریق مقامات دوحه مجاب 
کنند تا تبادل اسرای اســرائیلی انجام شود. در این خصوص 
اخبار زیادی در رســانه های عربی و غربی منتشر شد و حتی 
برخی عملیاتی شدن این موضوع را غیرقابل اجرا می دانستند؛ 
چراکه در مقابل حماس هم آزادی تعداد زیادی از اسرای خود 
که در زندان های امنیتی اسرائیل حاضر هستند را طلب کرده 
بود که تل آویو چندان میلی به آزادی آنها نشان نمی داد. اما حالا 
با توجه به وضعیت میدانی و اتفاقاتی که در 46 روز گذشته رخ 
داده به نظر می آید که دو طرف تا حدی به آتش بس و تبادل اسرا 
نزدیک شده اند. بر این اساس روز گذشته )سه شنبه( اسماعیل 
هنیه، رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی حماس در 
غزه طی بیانیه ای که توسط دستیارش به رویترز ارسال شد، 
اعلام کرد که مقامات حماس به دستیابی به توافق آتش بس 
با اسرائیل نزدیک هستند و ما پاســخ خود را به میانجی های 

قطری ارسال کرده ایم. هنیه با این حال تاکید کرده که تا شروط 
مقاومت تامین نشود، برای تبادل اسرا و آتش بس توافقی اجرا 
نخواهد شد. این اظهارات پس از آن انجام شد که رادیو و تلویزیون 
اسرائیل دوشــنبه گزارش داد که دولت بنیامین نتانیاهو به 
توافقنامه آزادی زندانیان با حماس چراغ سبز نشان داده و منتظر 
پاسخ جنبش حماس است. در همین راستا عزت الرشق، عضو 
دفتر سیاسی حماس به الجزیره گفته است که مذاکرات جاری 
در مورد آزادی اسرا در غزه، با اموری دیگر از جمله آتش بس چند 
روزه مطابق بوده و شامل تمهیداتی برای آزادی اسیران در غزه 
و ورود کمک ها به نوار غزه است. وی همچنین اذعان کرده که 
این توافق شامل آزادی زنان و کودکان اسرائیلی از غزه در ازای 
آزادی زنان و کودکان فلسطینی از زندان های اسرائیل می شود 

اما جزئیات اصلی این توافق از سوی مصر و قطر منتشر خواهد 
شد. این مقام حماس در جای دیگری از سخنان خود گفته است 
هر توافقی که ممکن است به آن برسیم، لزوماً مطابق با شروط 

مقاومت خواهد بود. 

نتانیاهو:   بازنده  یا   برنده؟
نکته مهم که باید مورد توجه قرار گیرد این است که حماس 
در خصوص اجرای ایــن آتش بس و تبادل اســرا اعلام کرد: 
»اســرائیلی ها با توجه به تجاوزات خود به دنبال مذاکره برای 

شکستن مقاومت هستند و این اتفاق 
نیفتاده و نخواهد افتــاد و اگر توافقی 
اعلام شود برای ما قابل قبول و رضایت 
بخش است که در نهایت خواسته های 
مقاومت را بیان می کند.« این اظهارات 
به نوعی در حال مخابره این پیام است 
که اســرائیل در این جنگ شکست 
خورده و باید بدان اذعان کند. اما باید 
توجه داشت که در تل آویو اتفاق های 
دیگری در حال رخ دادن است. بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل دیروز 
)سه شــنبه( پس از دیدار با خانواده  
اسرای بازداشت  شده در غزه، آزادی 

آنها را »مأموریت مقدس و بزرگ« دانســت. او در بخشــی از 
ســخنانش در این دیدار گفت »تا زمانی که بازداشت شدگان 
به خانه های خود بازگردند، حماس نابود نشود و هیچ تهدید 
دیگری از سوی غزه وجود نداشته باشد، جنگ در غزه متوقف 
نخواهد شــد«. این اظهارات نتانیاهو به خوبی نشان دهنده 
آن است که وی در حال تقدیسِ طرح تبادل اسرا و همچنین 
اجرای آتش بس اســت تا بتواند به اقدامات خود جنبه الهی و 
انســانی بدهد. نکته مهم دیگری که آینده آتش بس و حتی 
تبادل اسرا میان حماس و تل آویو را نامفهوم می کند این است 
که نتانیاهو همچنان بر طبل جنگ می کوبد. او به نوعی در حال 
اطمینان دادن به ساکنان اراضی اشغالی و شهرک ها است و به 
آنها می گوید که اگر تبادل اسرا حتی با مقیاس »یک اسرائیلی 
در قبال سه فلسطینی« انجام شود، باز هم جنگ با حماس و 

فلسطینی ها به انتهای خود نزدیک نخواهد شد. اینکه دبیرکل 
سازمان ملل خواستار یک »دوره گذار« با مشارکت کشورهای 
عربی و ایالات متحده در غزه پس از جنگ فعلی شده تا در نهایت 
به راه حل دو دولتی برسد، صرفاً تکرار مکررات در مورد یک طرح 
قدیمی است، اما آرایش نظامی ارتش اسرائیل در غزه و حمله 
مجدد آنها به بیمارستان ها نشانی از صلح دائمی یا اتمام جنگ 
ندارد. علاوه بر این مســائل پایان جنگ برای نتانیاهو صرفه 
سیاســی ندارد. او می داند که با اتمام جنگ در غزه محاکمه 
می شود و باید سقوط سیاسی خود را به تماشا بنشیند. بر همین 
اساس است که حتی در شــرایط فعلی که احتمال آتش بس 
و تبادل اســرا به وجود آمده، »بی بی« چندان از این موضوع، 
حداقل به صورت ماهوی شادمان نیست و باز هم نابودی حماس 

و برچیدن بساط آنها از غزه را مورد تاکید قرار می دهد.

جهان 
نتانیاهو از بیم سقوط سیاسی، همچنان بر طبل جنگ می کوبد؛

احتمال»توافق« بین اسرائیل و حماس برای آزادی گروگان ها

نتانیاهو از بیم سقوط سیاسی، 
همچنان بر طبل جنگ می کوبد؛ 

احتمال»توافق« بین اسرائیل و 
حماس برای آزادی گروگان ها 

وزیر فرهنگ: 

برای پوشش عفیفانه باید درصدی 
از بازار را در اختیار بگیریم 

سلاح ورزی: 

اتاق بازرگانی نه قابل حذف 
است، نه نادیده گرفته شدن

استعفایی که یواشکی رأی نیاورد!

حسن رسولی: 

بجز اصولگرایان، شور و شوق 
انتخاباتی در سایر جریانات 

سیاسی دیده نمی شود 

از کلیه تولید کنندگان و تامین کنندگان واجد شرایط که دارای استانداردهای مورد تایید مربوط می باشند، به 
منظور شرکت در این مناقصه دعوت به عمل می آید.

 مناقصه گزار: شرکت گاز استان فارس      
شماره تلفن واحد مناقصات: 07138114045 - 07138114035 

شماره نمابر: 07138244833 شماره دفتر امور کالا)تاییدیه نمابر(:  07138114014      
 موضوع مناقصه:  خرید تصحیح کننده الکترونیکی

 نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 
کلیه شركت هاي متقاضي برای شركت در مناقصه باید ضمانت نامه معتبربانكي و یا یک یا ترکیبی از تضمین 
های آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402 مصوب هیات وزیران مورخ  94/9/22 و اصلاحیه 
های بعدی آن، به مبلغ 8،000،000،000 ریال و قابل تمدید به مدت 3 ماه را به عنوان تضمین شركت در 

فرآیند ارجاع کار ارائه نمایند.
 نحوه شرکت در مناقصه، مهلت و محل ارسال مدارک: 

شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد، 2002092586000172 می باشد. متقاضیان برای شرکت در مناقصه 
می بایست:

الف: نامه اعلام آمادگی خود را به این شرکت نمابر نمایند.
فراخوان  )کد   https://setadiran.ir اینترنتی  نشانی  طریق  از  مناقصه،  اسناد  دریافت  برای  ب: 
2002092586000172( به مدت 7 روز از تاریخ درج آگهی نوبت اول اقدام نموده و اسناد لازم به منظور 
ارزیابی کیفی، ارزیابی شکلی، پیشنهاد فنی و پیشنهاد مالی را به مدت 14 روز  پس از دریافت اسناد و حداکثر 
تا تاریخ 1402/09/20 در سامانه مذکور بارگذاری نموده و در همین بازه نسبت به ارسال ضمانت نامه شرکت 
در فرآیند ارجاع کار و سایر مدارک لازم به نشانی شیراز، بلوار استقلال، تقاطع باغ حوض، ساختمان مرکزی 
شرکت گاز استان فارس، دبیرخانه حراست، کد پستی: 57111-71759 اقدام نمایند. مناقصه گران می بایست 
تا پایان فرآیند مناقصه، به منظور آگاهی از هر گونه تغییر در اسناد مناقصه، زمان گشایش پاکت ها و ... سامانه 

فوق را زیر نظر بگیرند.
 ذکر شماره تلفن، شماره نمابر و آدرس یک پست الکترونیک فعال  در نامه اعلام آمادگی ضروری است. 

 در ضمن در صورت وجود هر گونه شکایت نسبت به اجرای قانون برگزاری مناقصات، هیئت استانی رسیدگی 
به شکایات قانون برگزاری مناقصات)مستقر در استانداری فارس(، آماده دریافت شکایات می باشد.    

تاریخ چاپ نوبت اول: 1402/08/29
تاریخ چاپ نوبت دوم: 1402/09/01  

   K-02-342 فراخوان تجدید مناقصه عمومی شماره
خرید تصحیح کننده الکترونیکی

 روابط عمومی شرکت گاز استان فارس

شناسه آگهی: 1605585

نوبت دوم

شرکت گاز استان فارس

 حسین ترکاشوند شهردار قیامدشت 

 نوبت دوم آگهی مناقصه عمومی

شهرداری قیامدشت در نظر دارد پروژه های مشروح ذیل را به استناد آیین نامه مالی شهرداری ها از طریق مناقصه به شرکت های 
حقوقی واجد الشرایط واگذار نماید. 

میزان سپرده شرکت در مناقصه مبلغ برآورد )ریال(عنوان پروژهردیف
عمومی)ریال(

تجدید یکم پروژه احداث ساختمان چند منظوره بحران و خدمات 1
39.000.000.0001.950.000.000شهر واقع در محوطه پارکینگ عمومی شهر قیامدشت

لذا از متقاضیان و اشخاص حقوقی واجدالشرایط که دارای شرکت مرتبط با موضوعات فوق می باشند، بدینوسیله دعوت بعمل می آید جهت 
شرکت در مناقصه مذکور مطابق شرح ذیل اقدام نمایند:

1- نحوه دریافت اسناد مناقصه: از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
2- آخرین مهلت ارسال و تحویل پیشنهادات و پاکات اسناد مناقصه: به صورت الکترونیکی طبق تاریخ مندرج در سامانه ستاد 
بارگذاری شود و فقط پاکت الف حاوی )تضمین سپرده شرکت در مناقصه(و پاکت ب حاوی اسناد و مدارک شرکت و شرایط شرکت در مناقصه 
تا پایان وقت اداری روز قبل از بازگشایی به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری واقع در بزرگراه امام رضا)ع( شهر قیامدشت- بلوار آزادی 

تقاطع-بلوار امام خمینی)ره( تحویل شود.
3- زمان و محل بازگشایی پاکات اسناد مناقصه: مطابق تاریخ و ساعت مندرج در سامانه ستاد در دفتر شهردار واقع در شهرداری 

قیامدشت می باشد.
4- سپرده برنده دوم و سوم پس از تنظیم قرارداد با برنده اول مسترد خواهد شد.

5- شهرداري در رد یا قبول هریك یا كلیه پیشنهادات مختار است. 
6-به پیشنهادات فاقد مدارک معتبر شرکت و اساسنامه و .... ترتیب اثر داده نخواهد شد.

7- هزینه درج آگهي و کارشناسی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
8- سایر اطلاعات و جزئیات در متن اسناد مناقصه در سامانه ستاد موجود می باشد و جهت اطلاعات بیشتر با شماره تماس 021-33590072 

داخلی 111 تماس حاصل فرمائید.            
نوبت اول : 1402/08/24 نوبت دوم : 1402/09/01

فرشاد گلزاری

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی در گفت وگو با »توسعه ایرانی« پاسخ داد؛ 

 چرا ایران به واردکننده برق 
تبدیل شد؟

چرتکه 3

سياست 2

جبران کسری منابع مالی با افزایش مالیات ها و افزودن
 10 یوروی دیگر به عوارض خروجی؛

پیش  دست هایی که بیش از 
وند و می ر در جیب مردم فر

اولین بار که عوارض خروج از کشور در ایران 
تصویب شد، مقرر شد که دولت از هر مسافری 
که با گذرنامه جمهوری اسلامی ایران به خارج 
از کشور مسافرت می کند، برای بار اول در هر 
سال پنج هزار تومان و برای بار دوم و بیشتر هم 
10 هزار تومان تحت عنوان »عوارض خروج از 
کشور« اخذ و به حساب درآمد عمومی کشور 
واریز کند.  این مصوبه مربوط به ســال 1364 
است. تا پیش از آن، ایران جزو آن دسته بزرگ 
از کشورهایی بود که پولی تحت عنوان عوارض 
خروج از کشور از شهروندانش که می خواستند 
به سفر خارجی بروند، نمی گرفت.  با تصویب 

این قانون اما ایران به جمع معدود کشورهایی 
پیوست که برای خروج از خاک آن باید عوارض 
بدهند. سال 64 کشور در بحبوحه جنگ بود و 
نمایندگان مجلس وقت اعلام کردند که این 
قانون با توجه به شــرایط اقتصادی کشور در 
زمان جنگ تصویب شده است.  سال های بعد 
اما با اینکه جنگ تمام شد، اخذ عوارض برای 
خروج از کشور تمام نشــد؛ احیانا از این رو که 
کشور اساسا تا همین امروز هم درگیر جنگی 
ناتمام اســت! بدین ترتیب عوارض خروج از 
کشور هر ســال در لایحه بودجه مربوط به آن 

سال افزایش می یافت...

افزایش سن بازنشستگی به دلیل مصوبات و مدیریت های غلط در حوزه صندوق های بیمه ای

همیشه بار اصلاحات روی دوش مردم است
دسترنج 6



دریادار سیاری:
اتفاقی در غرب آسیا نمی افتد 

مگر اینکه بازیگر اصلی اش ایران باشد
امیــر دریــادار حبیــب الله ســیاری، معــاون 
هماهنگ کننــده ارتــش در گفت وگو با باشــگاه 
خبرنگاران جوان درباره نقش موثر جمهوری اسلامی 
ایران در معادلات منطقه و بین المللی گفت: توانمندی 
یک کشور یا بالا رفتن قدرت ملی، نقش هر کشوری را 
در نظام بین الملل مشخص می شود. وی با بیان اینکه 
مولفه های قدرت ملی ما به ویــژه در قدرت نظامی و 
نیروهای مسلح در جایگاهی است که نقش ما را در نظام 
بین الملل به اثبات رسانده، افزود: امروز هیچ اتفاقی در 
منطقه غرب آسیا نمی افتد مگر اینکه بازیگر اصلی اش 

نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران باشد.
    

استعفایی که یواشکی رأی نیاورد!
استعفای پرحاشیه الیاس نادران، نماینده مجلس 
که چند روز پیش در اعتراض به عدم بررســی آن در 
صحن مجلس روی زمین نشست، دیروز به صورت 
غیرعلنی در دســتور کار قرار گرفت. قالیباف اعلام 
کرد که در رأی گیری این جلسه غیرعلنی بیش از 90 
درصد نمایندگان با استعفای نادران مخالفت کردند و 
او در مجلس باقی خواهد ماند. عباس عبدی در واکنش 
به این موضوع نوشت: »وقتی بررسی استعفای نماینده 
هم محرمانه و غیرعلنی شود، دیگر کدام داده مفیدی 

می تواند در اختیار افکار عمومی قرار گیرد؟«
    

غضنفرآبادی: 
گزارش لایحه عفاف و حجاب هنوز 

به شورای نگهبان ارسال نشده
رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای 
اســلامی گفت هنوز گزارش این کمیسیون درباره 
بررســی ایرادات شــورای نگهبان در لایحه عفاف و 
حجاب به شورا ارسال نشده است. به گزارش ایسنا، 
موســی غضنفرآبادی توضیح داد: ایرادات شورای 
نگهبان ویرایشــی و محتوایی بوده منتهی تعداد آن 
خیلی زیاد نیست؛ کمیسیون حقوقی همه موارد را 
بررسی کرده و اکنون باید هیأت رئیسه مجلس گزارش 
کمیسیون حقوقی درباره رفع ایرادات شورای نگهبان 

را ارسال کند.
    

پزشکیان: 
کل خلافی که از من پیدا کردند، 

راه رفتنم در مجلس بود
مســعود پزشــکیان، نماینده تبریز که از سوی 
هیأت های اجرایی برای شرکت در انتخابات مجلس 
دوازدهم رد صلاحیت شده، گفت: هنوز جوابی از طرف 
هیأتهای اجرایی به اعتراض من داده نشده است. ما 
اعتراض مان را داده ایم خوششان آمد تایید می کنند 
خوششــان نیامد تایید نمی کنند. وی افزود: اگر هم 
تاییدم نکنند طبابتم را می کنم. در پســت هایی که 
بودم پیدا کنند ببیند رانت گرفتیم یا رانت دادیم. کل 
خلافی که از من پیدا کردند راه رفتنم در مجلس بود و 
نتوانستند چیز دیگری از من پیدا کنند. اگر خودشان 

را بگردند کلی مشکل دارند.
    

در حاشیه آیین بزرگداشت
دکتر اسلامی ندوشن؛

حاضران با شروع سخنرانی 
حدادعادل سالن را ترک کردند

عصــر ایــران نوشــت: مهم ترین حاشــیه آیین 
بزرگ داشت زنده یاد دکتر محمد علی اسلامی ندوشن 
در تالار مؤسسه اطلاعات را می توان خالی شدن نیمی 
از صندلی ها حین سخنرانی دکتر غلامعلی حداد عادل 
دانست. بازگشت آنان به تالار بلافاصله بعد از اتمام نطق 
او   ولو به شکل نیمه تمام ماندن چاشت جای تردید باقی 
نگذاشت که چرا سالن را ترک کرده اند. این رفتار نشان 
داد که در ذهن ترک کنندگان وجه گرایش سیاسی آقای 
حداد بر صبغه دانشگاهی او چربیده است. طبعا وقتی 
هم فکران او غیر از خودشان را خودی نمی دانند حاضران 
هم لابد لختی به بیــرون رفتند تا مجلس خودمانی تر 
باشد مثل مجلس خودمانی تر شورا که در تدارک آن اند.

    
روابط عمومی مجلس:

تیراندازی در خیابان مجاهدین اسلام 
ارتباطی به مجلس نداشت

روابط عمومی مجلس شورای اسلامی در خصوص 
تیراندازی در خیابان مجاهدین اسلام طی اطلاعیه ای 
اعلام کرد: براساس اطلاعات ارائه شده از سوی مسئولان 
مربوطه، فردی که اقدام به تیراندازی کرد کارمند یک 
شرکت پالایشگاهی، متولد سال ۱۳۶۱ و ساکن استان 
اصفهان است. وی با سلاح شکاری ساچمه ای که دارای 
مجوز بود اقدام به تیراندازی هوایی کرد و بلافاصله بعد از 
تیراندازی بازداشت شد که در مراحل بازجویی انگیزه  این 
فرد مشخص خواهد شد. گفتنی است در این تیراندازی 

به هیچ یک از شهروندان آسیبی وارد نشده است.

t oseei r ani . i r
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اولین بار که عوارض خروج از کشور 
در ایران تصویب شد، مقرر شد که دولت 
از هر مسافری که با گذرنامه جمهوری 
اسلامی ایران به خارج از کشور مسافرت 
می کند، برای بار اول در هر ســال پنج 
هزار تومان و برای بار دوم و بیشتر هم ۱0 
هزار تومان تحت عنوان »عوارض خروج 
از کشور« اخذ و به حساب درآمد عمومی 

کشور واریز کند. 
این مصوبه مربوط به ســال ۱۳۶4 
اســت. تا پیش از آن، ایــران جزو آن 
دسته بزرگ از کشورهایی بود که پولی 
تحت عنوان عوارض خروج از کشور از 
شهروندانش که می خواستند به سفر 

خارجی بروند، نمی گرفت. 
با تصویــب این قانون امــا ایران به 
جمع معدود کشــورهایی پیوست که 
برای خروج از خــاک آن باید عوارض 
بدهند. سال ۶4 کشور در بحبوحه جنگ 
بود و نمایندگان مجلــس وقت اعلام 
کردند که این قانون با توجه به شرایط 
اقتصادی کشور در زمان جنگ تصویب 

شده است. 
سال های بعد اما با اینکه جنگ تمام 
شد، اخذ عوارض برای خروج از کشور 
تمام نشــد؛ احیانا از این رو که کشور 
اساسا تا همین امروز هم درگیر جنگی 

ناتمام است! 
بدین ترتیب عوارض خروج از کشور 

هر سال در لایحه بودجه مربوط به آن 
سال افزایش می یافت. این افزایش در 
لایحه بودجه سال 97 اما به طور ناگهانی 
سه برابر شد و از 75 هزار تومان به 220 

هزار تومان رسید.  

 عوارض   برای  خدماتی که   نیست
نهایتا امروز هر ایرانی که بخواهد از 
کشور خارج شود اگر مرتبه اولش باشد، 
400 هزار تومان، اگر بار دومش باشد، 
۶00 هزار تومان و اگر سومین خروجش 
از کشور در سال یا بیش از این باشد باید 
800 هزار تومان عوارض خروج از کشور 
را بدهد. این اعداد البته شامل سفرهای 

زیارتی نمی شود. 
تعداد کمی از کشــورهای جهان 
این عــوارض خروج را از شــهروندان 
خود می گیرند. آلمان، انگلیس، چین، 
استرالیا، اتریش، ایرلند و ترکیه جزو آنها 
هستند که البته ترافیک هوایی، تعداد 
هواپیماهایی که در فرودگاه های این 
کشورها می نشینند و برمی خیزند و البته 
خدمات حمل و نقلی که به شهروندان 
خود می دهند به هیچ وجه قابل مقایسه 

با ایران نیست. 
برای نمونه هیچ یک از این کشورها 
گرفتــار چنین معضلی نیســتند که 
نیازشــان برای پاســخ به تقاضا 550 
فروند هواپیما باشــد امــا ۳۳0 فروند 
هواپیما داشته باشــند که 2۱7 فروند 
آنها به دلیل نقــص قطعات زمین گیر 

هستند! چراکه اساسا هیچ یک از این 
کشورها اسیر تحریم های فلج کننده ای 
که ناوگان هوایی آنها را محدود و فرتوت 

کند، نیستند. 

 وقتی   ریال
 ارزش   خراج دادن  هم   ندارد!

تا پیش از این، افزایش  قیمت بلیط 
هواپیما، راهی بود که برای گذاشتن بار 
این تحریم و محدودیت بر دوش مسافر. 
این هفته اما مجلس شــورای اسلامی 
راهکار تازه ای را تصویب کرده اســت. 
مجلس همانگونه که برای حل مشکل 
ورشکستگی صندوق های بازنشستگی، 
افزایش سن بازنشســتگی را تصویب 
کرد تا تاوان بی کفایتــی در مدیریت 
صندوق های بازنشستگی را از نیروی 

کار بگیــرد، برای فلج شــدن صنعت 
هوایی در جریان تصویب برنامه هفتم 
مصوب کرد که وزارت راه و شهرسازی 
از هر کــس که می خواهــد به صورت 
هوایی از کشور خارج شــود، ۱0 یورو 
اخذ و به حساب مربوط به خزانه داری 

کل واریز کند. 
این ۱0 یورو علاوه بر عوارض خروج 
از کشور اســت و قرار است جداگانه به 
نرخ ets در بلیط مسافر درج و اخذ شود.

این مصوبه اما چند نکته قابل تامل 
دارد؛ اول آنکه بدیــن ترتیب ایرانیان 
نه تنها جزو معــدود مردمانی در دنیا 
هستند که برای خروج از کشورشان باید 
عوارض بدهند، بلکه حالا احتمالا تنها 
مردمی هستند که دو بار این عوارض را 
می دهند! یک بار به ریال، یک بار به یورو!

در واقع نکته جالب توجه دیگر این 
اســت که بهارســتانی ها ریال را برای 
گرفتن عوارض مضاعف خروج از کشور 
قابل ندانسته  اند. محاسبه بر اساس دلار 
با آن همه شــعارهای دلارزدایی هم 
که بیشتر مایه رســوایی بود. بنابراین 
قرعه فال به نام یورو افتاد. البته برخی 
کاربران فضای مجازی به شم اقتصادی 
نمایندگان مجلس برای تعیین »باج 
و خراج خروج از کشــور« اشاره کرده 
و نوشته اند که اگر مجلس به جای ۱0 
یورو، عوارض دوم خروج از کشــور را 
مثلا ۶00 هزار تومان تعیین می کرد، 
سال آینده در خوش بینانه ترین حالت 

ارزش آن ۶00 هزار تومان معادل پنج 
یورو می شد. 

با تورمی که میهمان همیشــگی 
اقتصاد ایران است، اما این ۱0 یورو، سال 
آینده نه تنها افت نخواهد کرد، بلکه با 

ریال بیشتری برابری خواهد کرد. 

 معافیت   خاص 
دیگر آنکه مصوبه تصریح می کند 
این اقدام »به منظور تأمین منابع مالی 
اجرای طرح های توســعه ای و ارتقای 
خدمات فرودگاهــی در فرودگاه های 
بین المللی« صورت می گیرد؛ اعترافی 
به اینکه مدیران با وجــود بودجه ها و 
درآمدهــا، اخذ عــوارض 400 و ۶00 
و 800 هــزار تومانــی و افزایش های 
سرسام آور بلیط هواپیما توانایی ارتقای 
خدمات فرودگاهــی را ندارند؛ ناگزیر 
باید دســت را بیش از پیش در جیب 

مردم فرو برد!
نکته دیگــر مصوبــه مجلس این 
اســت که پروازهای با مقاصد زیارتی 
را از حکم خود مســتثنی کرده است؛ 
یعنی شــهروندانی که به سفر زیارتی 
می روند قرار نیســت که بــا پرداخت 
۱0 یوروی اضافه به تامین منابع مالی 
اجرای طرح های توســعه ای و ارتقای 
خدمات فرودگاهی کمک کنند و اساسا 
از این تکلیف معاف هستند؛ معافیتی که 
برای بسیاری یادآور آپارتاید عقیدتی و 

مذهبی شد!
به دنبال آن، برخی مصوبه مجلس 
را با این پرسش ها به چالش کشیدند که 
آیا آنهایی که به سفر زیارتی می روند از 
خدمات فرودگاهی استفاده نمی کنند؟ 
آنها شهروند ایران نیستند یا شهروند 

متمایز ایران هستند؟

 افزایش   حقوق   محدود  و
 مالیات   مبسوط

با مصوبه مجلس مبنی بر دریافت 
یک عوارض جدید برای خروج هوایی 
از کشور، آن هم به یورو، بسیاری به این 
موضوع اشاره کردند که دولت و مجلس 
با این تصور که پرواز هوایی آن هم با این 
بلیط های گران از عهده طبقه متوسط و 
قشر برخوردار برمی آید، به این نتیجه 
رسیده اند که این قشر هنوز آنقدر فقیر 

نشده که نتوان دست در جیبش کرد.
دو مصوبه دیروز مجلس اما نشــان 
داد که برای دست بردن هر چه بیشتر 
در جیب شهروندان، تفاوتی نمی کند 
که از کدام طبقه باشند. مجلس دیروز 
ضریب افزایش حقــوق کارمندان در 
لایحــه بودجــه ۱40۳ را ۱8 درصد 
تصویب کرد؛ دو درصد کمتر از آنچه که 
در لایحه بودجه امسال تعیین شده بود.

عباس عبدی با اشاره به این مصوبه در 
شبکه ایکس نوشت: »سالی که نکوست 
از بهارش پیداست. امسال۳5 درصد و 
بیشتر تورم داریم. سقف حقوق مدیران 
حذف شد، افزایش حقوق افراد هم برای 
دومین سال نصف تورم است. غیرقانونی 

و ناعادلانه است.«
در بخشی دیگر از این لایحه، آنطور 
که خبرگزاری تســنیم نوشت، دولت 
مجموع درآمد مالیاتی در سال آینده 
را ۱۱22 میلیارد تومــان پیش بینی 
کرده که دو برابر درآمد نفت است. بدین 
ترتیب درآمد مالیاتی در لایحه بودجه 

سال آینده 49.8 درصد رشد دارد.
این تکیه بر درآمدهای مالیاتی در 
حالی اســت که نظام مالیاتی به همان 
اندازه که در اخذ مالیات از حقوق بگیران 
و اصناف انضباط سختگیرانه ای دارد، در 
گرفتن مالیات از دو میلیون خانه خالی 
که اغلب متعلق بــا بانک ها و نهادهای 
خصولتی است و در ستاندن مالیات از 
نهادهای خاص امــا ثروتمندی مانند 
سازمان اوقاف، آســتان قدس، ستاد 
اجرایی فرمان امام و ده ها سازمان و نهاد 

مشابه دیگر سهل انگار و عاجز است.
با این وصف افزایش مالیات ها باز هم 
منجر به فشار بیشتر بر مردم در شرایط 
تحریمی خواهد شــد. محدود کردن 
افزایش حقوق کارمندان، افزایش قابل 
توجه درآمدهای مالیاتــی، تصویب 
افزودن ۱0 یــوروی دیگر بــه هزینه 
سفرهای خارجی هوایی و در صدر اینها 
پیشــگیری موقتی از زمین گیر شدن 
کامل صندوق های بازنشستگی با بالا 
بردن سن بازنشســتگی، ناظران را به 
این نتیجه رسانده که دولت و مجلس 
کماکان ورشکســتگی اقتصادی را با 
دست بردن هرچه بیشتر در جیب مردم 

پنهان می کنند!

جبران کسری منابع مالی با افزایش مالیات ها و افزودن 10 یوروی دیگر به عوارض خروجی؛
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محبوبه ولی

روی موج کوتاه

با مصوبه جدید مجلس 
ایرانیان حالا احتمالا تنها 

مردمی هستند که برای 
خروج از کشورشان دو بار 
عوارض می دهند! یک بار 

به ریال، یک بار به یورو! 
طرفه آنکه بهارستانی ها 

ریال را برای گرفتن عوارض 
مضاعف خروج از کشور قابل 

ندانسته  اند. محاسبه بر اساس 
دلار با آن همه شعارهای 

دلارزدایی هم که بیشتر مایه 
رسوایی بود. بنابراین قرعه 

فال به نام یورو افتاد

تکیه دولت بر درآمدهای 
مالیاتی در حالی است 

که نظام مالیاتی به همان 
اندازه که در اخذ مالیات 

از حقوق بگیران و اصناف 
انضباط سختگیرانه ای دارد، 
در گرفتن مالیات از نهادهای 

خاص اما ثروتمند، مانند 
سازمان اوقاف، آستان قدس، 

ستاد اجرایی فرمان امام و ... 
سهل انگار و عاجز است

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: امروز بجز زیرمجموعه های 
جریان اصولگرایی که مشــغول نوعی از رقابت درون گفتمانی 

هستند شور و شوقی در ســایر احزاب و جریانات سیاسی برای 
انتخابات مجلس ۱402 دیده نمی شود.

حسن رسولی درباره شکل گیری انتخابات مشارکتی-رقابتی 
اظهار کرد: برای تحقق یک انتخابات سالم، رقابتی، پرشور و با 
مشارکت بالا در کنار سایر عوامل و زمینه ها، ۳ مولفه مهم باید به 
نحو مطلوب سازماندهی و تجهیز شوند تا این رویداد سیاسی به 

نحو مطلوب شکل بگیرد.
وی توضیح داد: نخستین عامل میزان رضایت مردم به معنای 
اکثریت آحاد جامعه از شرایط عمومی اعم از اوضاع اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و سیاســی کشور اســت. به هر میزانی که 
رضایت اکثریت مردم از نظام حکمرانی بالاتر باشد؛ انگیزه و زمینه 
بهتری برای شرکت مسئولانه مردم در انتخابات فراهم می گردد.

این فعال سیاسی افزود: عامل دوم نامزدها و احزاب و گروه های 
پشتیبان آنها هستند. احزاب و گروه ها و جریانات سیاسی اگر 
پرتوان به امر تبیین مواضع و نامزدگزینی و اهداف و برنامه های 
خودشان و نیز به تبلیغات انتخاباتی بپردازند، می توانند به سهم 
خود بستر مطلوب برای شکل گیری فضای انتخابات مشارکتی 

را فراهم کنند.
وی ادامه داد: عامل ســوم نحوه انجــام وظیفه بخش های 
اجرایی و نظارتی انتخابات است. به هر میزانی که نگاه حاکم بر 
این دو بخش مشارکت جویانه تر باشد سبد پیش روی انتخاب 
کنندگان از تنوع و قابلیت بالاتری برای انتخاب برخوردار است 
بنابراین در سبد و ویترین انتخاباتی اکثر سلایق سیاسی با این 
نگاه غیرتنگ نظرانه مشاهده خواهند کرد که نامزدهای مطلوب 

خود را در صحنه دارند. این فعال سیاســی اصلاح طلب اظهار 
کرد: در شرایط فعلی نارضایتی بر میزان رضایت از نظام سیاسی 
کشــور غلبه دارد و از این نظر متولیان امر انتخابات موظفند در 
این حوزه با سرعت تغییراتی ایجاد کنند که شرایط تغییر کند 
در غیر این صورت اگر نارضایتی تا روز ۱۱ اســفند ادامه داشته 
 باشد طبعا نمی توانیم انتظار داشته باشــیم که مشارکت بالا 

تحقق پیدا کند.
حسن رســولی گفت: امروز به جز زیرمجموعه های جریان 
اصولگرایی که در حال حاضر مشــغول نوعــی از رقابت درون 
گفتمانی هستند، شور و شوقی در سایر احزاب و جریانات سیاسی 
دیده نمی شود، لذا فکر می کنم برای تحقق برگزاری انتخابات 

پرشور متولیان امر کارهای انجام نداده بسیار زیادی دارند.

حسن رسولی:

بجز اصولگرایان، شور و شوق انتخاباتی در سایر جریانات سیاسی دیده نمی شود

گفت وگو

فعال سیاســی اصولگرا می گوید: ما حریف خالص ســازها 
هستیم به شــرطی که مردم در انتخابات مشارکت کنند و آنها 

را پس بزنند.
منصور حقیقت پور در گفت وگو با خبرآنلاین از تحرکات و 
قدرت گرفتن دوباره »حلقه ارومیه« سخن گفت و افزود: آقای 
محصولی ادعا دارد که خالص سازی یعنی شایسته سالاری اما 
ما مخالف این حرف و منطق هستیم. خالص سازی او، از همان 
مظلوم کردن حمید و مهدی باکری شروع شد و اتفاقا خود ایشان 
هم شروع کرد. خالص ســازی مخالف عدالت است، یعنی افراد 

حلقه خاص یعنی حلقه ارومیه بر مملکت حاکم شــوند، بقیه 
آدم ها هم هیچ.

او توضیح داد: حلقه ای در مقطعی رویش کرده و طی سال های 
اخیر نیز در قالب جبهه پایداری خود را نشان داد و نمود پیدا کرده 
است، اینها اکنون مهندسی خالص سازی کشور را انجام می دهند. 
یعنی بر مراکز تولید ثــروت خیمه زده و به نفــع گروه و حزب 
خودشان چپاول می کنند و هر چه آدم عاقل، شایسته و فرهیخته 
را حذف کرده و به حاشیه می رانند؛ از اساتید دانشگاه گرفته تا 
شخصیت های سیاســی، افراد موثر فرهنگی و حتی در حوزه 

علمیه در حال خالص سازی هستند و بسیاری را کنار می گذارند.
حقیقت پور در پاسخ به اینکه پشتوانه این خالص سازی ها 
چیست و چه کسانی هستند، بیان کرد: این جریان فکری یک 
حلقه در قم داشــت و یک حلقه دیگر در ارومیه که در نهایت در 

جبهه پایداری به یکدیگر متصل شدند. با غفلت از حکمرانی، 
این جریان توانستند برخی نهادهای دولتی در کشور را در اختیار 
بگیرند و با تکیه بر این نهادهای دولتی سرانجام توانستند دولت، 
مجلس، صداوسیما، کیهان و نهادهای دیگر را در اختیار بگیرند و 

پشتوانه مالی نیز که دارند.
وی افزود: اینها در شســتا، صندوق بازنشستگی و جاهای 
مختلف خیمه زدند؛ همچنین در برخی نهادهای نظارتی و نیز 

نهادهای دیگری که نام نمی برم. 
وی با تاکید بر ضرورت مشارکت مردم در انتخابات برای کنار 
زدن این جریان، گفت: من امیدوارم شورای نگهبان به عنوان محل 
مقابله با ادبیات دیکتاتوری در مقابلشان ایستادگی کند. شورای 
نگهبان با استوانه ای که عدالت مدارها باید به آن تکیه دهند، در 
مقابل اینها بایستد و این 28 درصدی که به ناحق رد صلاحیت 

شدند را برگرداند.

حقیقت پور:

حریف خالص سازان می شویم، اگر...

گفت وگو
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خبر اقتصادی

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اعلام کرد:
احیای وزارت بازرگانی

 در آینده نزدیک
رئیس کمیســیون 
اقتصــادی مجلــس در 
جلسه با هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانــی تهران از 
احتمال تفکیک وزارت 

بازرگانی از وزارت صمت در آینده نزدیک گفت، وی 
همچنین بر تعدیل سیاست های ارزی بانک مرکزی 
تصریح کرد. به گزارش ایلنا، محمدرضا پورابراهیمی 
افزود:  این موضوع پس از برنامه هفتم توسعه در دستور 
کار قرار می گیرد و پیش بینی من این است که لایحه 
تشکیل وزارت بازرگانی در آینده نزدیک به اتمام برسد 
و در نیمه دوم زمستان ســال جاری وزارت بازرگانی 
به طور رســمی کار خود را آغاز کند. او تصریح کرد: 
سیاست های سال 1402 ســرکوب صادرات را رقم 
می زند، سیاست های دستوری همواره باعث ایجاد 
رانت شده و پیامد مثبتی نداشته است، بنابراین تعدیل 
سیاســت های ارزی بانک مرکزی حتمی و ضروری 
است. اصرار دولت بر مداخله در سیاست های ارزش 
سبب می شــود صادرکنندگان از این عرصه خارج 
شوند، همان طور که 70 درصد آنها اکنون از این عرصه 

بیرون رفته اند.
    

لایحه بودجه 1403  به  مجلس ارسال شد:
درآمد مالیاتی دولت ۲ برابر درآمد 

نفتی پیش بینی شده
در لایحــه بودجــه 
140۳ سهم درآمدهای 
نفتــی کاهش و ســهم 
درآمدهای پایدار افزایش 
یافته است؛ به گونه ای که 

درآمد مالیاتی تقریبا دو برابر درآمد نفت از سوی دولت 
پیشنهاد داده شده است. به گزارش ایسنا، در لایحه 
بودجه سال 140۳ سهم درآمدهای مالیاتی تقریبا 
دو برابر سهم درآمدهای حاصل از فروش نفت و گاز 
از ســوی دولت در نظر گرفته شده که نشانگر اتکای 
بودجه به درآمدهای پایدار است. براین اساس، سهم 
درآمدهای پایدار در لایحه بودجه سال 140۳ معادل 
۶1.۵ درصد اســت که افزایش حدود 11 درصدی را 

نسبت به بودجه امسال دارد.
    

وزیر فرهنگ:
برای پوشش عفیفانه باید درصدی از 

بازار را در اختیار بگیریم
وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در جلسه دیروز 
شورای فرهنگ عمومی 
کشــور از اقدام مشترک 
وزارتخانه های فرهنگ و 

صمت برای حوزه مد و لباس خبر داد. به گزارش ایسنا، 
محمدمهدی اسماعیلی  با بیان اینکه برای پوشاک 
عفیفانه باید درصدی از بازار را در اختیار بگیریم، گفت: 
اقدامات بسیار خوبی در سند مربوطه تعبیه  شده است، 
اما تنظیم و تصویب سند رفع کننده مشکلات نیست 
و از این رو برای ترویج پوشاک عفیفانه باید درصدی از 
اقتصاد پرحجم پوشاک به این حوزه اختصاص پیدا 
کند. او تغییر اقتصاد حوزه پوشاک را یکی از راه حل های 
مهم حوزه مد و لباس دانست و تاکید کرد: اصناف به 
عنوان متصدی اصلی ایــن کار باید بازیگر اصلی این 

موضوع باشند.
    

وزیر اقتصاد:
مردم نباید تاوان ناکارآمدی 

بانک را بدهند
وزیر اقتصــاد عنوان 
کرد: همچنیــن با توجه 
به تصویــب قانون جدید 
بانک مرکزی که اختیارات 
ویژه ای را برای حل مساله 

بانک های ناتراز در اختیار بانک مرکزی قرار می دهد، 
انشاالله شاهد این باشیم که این روند متوقف شود؛ دولت 
هم بنای تســامح ندارد و مردم نباید تاوان ناکارآمدی 
یک بانک را بدهند. به گزارش خبرگزاری مهر، احسان 
خاندوزی در نشســت خبری  در خصوص سهم بانک 
آینده در افزایش پایه پولی و اضافه برداشت این بانک 
گفت: در مورد بانک های ناتــراز از جمله بانک آینده، 
امسال بانک مرکزی برنامه بســیار دقیقی کتباً ابلاغ 
کرده و امیدوار هستیم که مسیر سال های گذشته که 
بر روی هم انباشت شده و اضافه برداشت های مستمر 
را رقم زده است، در سال 1402 متوقف شود. او افزود: 
دولت در قدم اول تلاش کرد که صورت های مالی تعیین 
تکلیف نشده بانک آینده را تعیین تکلیف کند و با توجه به 
مسئولیتی که به وزارت اقتصاد برای برگزاری مجامع این 
بانک داده شده بود، صورت های مالی تأیید نشده از سوی 

حسابرس را تهیه و در مجمع مصوب کند.

اقتصاد ایــران زمانی در حوزه انــرژی یکی از 
اقتصادهای برتر جهان بود. شاید ابتدا به نظر برسد 
تنها در صنعت نفت چنین وضعیتی برقرار بود، اما 

در گاز و برق نیز ایران حرفی برای گفتن داشت.
اقتصاد کشور ما در طول زمان به دلیل عوامل 
خارجی و داخلی در این حوزه نیز ضعیف شــد به 
صورتی که اکنون به یکــی از واردکنندگان انرژی 
تبدیل شده است. البته واردات یکی از سیاست های 
اقتصادی است و در کل مورد نکوهش نیست اما باید 

دید واردات در چه حوزه ای انجام می گیرد.

ایران   واردات   برق   از  ترکمنستان   را
 افزایش   داد

2۶ آبان، مدیرعامل شــرکت توانیر از امضای 
تفاهم نامه ای با ترکمنستان برای افزایش واردات 
برق از این کشور خبر داد و گفت: به لحاظ استاندارد 
در ارائه خدمات فنی- مهندسی و ساخت تجهیزات 
جزو کشــورهای برتر منطقه و حتــی در برخی 

رشته ها جزو کشورهای برتر دنیا هستیم.
به گزارش ایرنا، آرش کردی افزود: برای پایداری 
شــبکه، برق هم وارد می کنیم و بیشترین حجم 
واردات برق ایران از ترکمنستان است که در واقع 
از طریق خطوط انتقال فشــار قوی انجام می شود 
و همواره اعلام آمادگــی کردیم که این تبادلات را 

افزایش دهیم. پس ما تمهیداتی را تا مرز کشورمان 
با ترکمنستان آماده کردیم تا میزان برق وارداتی از 

این کشور را افزایش دهیم.
او تصریح کرد: الان حدود ۳۵0 تا 400 مگاوات 
برق از ترکمنستان وارد می کنیم که در سفر پیش رو 
به این کشور، تفاهم نامه ای را امضا خواهیم کرد تا 
ترکمن ها خط انتقال جدید برق که در ایران اجرا 
شده و 400 کیلوولت است را در خاک خود تکمیل 
کنند؛ در واقع مباحث پیمانــکاری و مالی تفاهم 
شــده و امیدواریم تا 1۸ ماه آینده به بهره برداری 
برسد که حجم تبادلات برقی دو کشور به دو برابر 

افزایش پیدا کند.
مدیرعامل شــرکت توانیر خاطرنشــان کرد: 
خوشبختانه با ترکمنستان در این موضوع تفاهم 
کردیم و با امضای تفاهمنامه زمینه افزایش تبادلات 

برق به دو برابر تا یک سال و نیم آینده فراهم خواهد 
شــد که عدد قابل توجه و خوبی است . سالانه 2 تا 
2 ۵. میلیارد کیلووات ساعت بر حسب نیاز شبکه، 
برق از ترکمنســتان وارد می کنیم که به شــبکه 
شمال شرق کشور برای تعادل تامین برق کمک 
می کند تا با توجه به تولید و مصرف شرایط با ثباتی 

را داشته باشیم.

ادعای   صادرات   هنوز   هست
کردی در ادامه مدعی شد: به لحاظ ارتباطات 
و تبادلات انرژی با کشــورهای منطقه وضعیت 
مناسبی داریم و به خیلی از کشــورها برق صادر 

می کنیم. او تاکید کرد: خیلی مهم است که 
طرف ترکمن برای گسترش صادرات برق به 
ایران تمایل نشان می دهد و خوشبختانه از 
توانمندی های داخلی ما برای این موضوع 
اســتفاده خواهد کرد. پیمانکاران ایرانی 

نیز این قابلیــت را دارند که 
خدمات فنی- مهندسی 
خوبی را به کشــورهای 

منطقه ارائه دهند.
مدیرعامل شــرکت 
توانیــر در خصــوص 
صــادرات خدمات فنی 

و مهندسی در حوزه برق 
گفت: در این زمینه صادرات 

داریم و پروژه هــای برق اعم از خطــوط انتقال و 
پست های بزرگ انتقال برق است که تماماً توسط 
شرکت های ایرانی انجام می شود یعنی هم صدور 
خدمات فنی- مهندسی و هم صدور تجهیزات و 

کالا داریم.
کردی در پایان مدعی برتری جهانی شــد و 
بیان کرد: به لحاظ استاندارد و استانداردسازی نیز 
وضعیتمان در بعد صدور خدمات فنی مهندسی و 
در بعد ساخت تجهیزات بسیار خوب و مناسب است 
و جزو کشورهای برتر منطقه و در برخی رشته ها 

حتی جزو برترهای دنیا هستیم.
اما ساختار تولید و تجارت کشور چگونه است 
که به رغم ادعای کردی، واردات انرژی و برق را برای 

ایران ضروری کرده است؟

معضل   راندمان   پایین   و
 مصرف  سوخت   بالای   نیروگاه ها

رئیس کمیســیون انرژی اتــاق بازرگانی در 
گفت وگو با »توســعه ایرانی« تاکید کرد: یکی از 
چالش های تولید، پایین بودن راندمان نیروگاه ها 
است. نیروگاه های ســیکل ترکیبی راندمان ۶4 
درصد دارند؛ یعنی اکثر نیروگاه ها راندمان پایین 

و مصرف سوخت بالا دارند.
آرش نجفی کمبود گاز در کشور را دلیل واردات 
برق دانست و گفت: به دلیل کمبود گاز و برای اینکه 
میزان سوخت مایع در نیروگاه ها را کمتر استفاده 
کنیم و کمتر سوخت مایع بسوزانیم، باید ضرورتا 

برق وارد کنیم.
او با اشــاره به پایین بودن راندمان نیروگاه ها 
عنوان کرد:  2۵00 مگاوات برقی که تولید می کنیم 
در نیروگاه  هایی است که راندمان آنها زیر 2۵ درصد 
است. 1۵00 مگاوات برق در نیروگاه هایی تولید 
می شود که راندمان ۳0 درصد دارند. همچنین 1۹ 
هزار مگاوات برق تولید شده در نیروگاه هایی است 

که راندمان آنها ۳۵ درصد است. 
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ادامه داد: 
فقط 21 هزار مگاوات از برقی که تولید می کنیم در 
نیروگاه هایی اســت که راندمان بالای 40 درصد 
دارند. از طرفی 20 هزار مــگاوات برق تولید 
شده در نیروگاه های پراکنده و تجدیدپذیر 
و برق آبی و غیره است. توزیع تولید برق ما با 

این مکانیسم است.
نجفی بیــان کــرد: از طرفــی راندمان 
نیروگاه هــای بخاری مــا نهایتا 
۳2 درصــد اســت. راندمان 
نیروگاه های گازی 2۹ درصد 
و راندمــان نیروگاه های 
دیزلــی ۳۶.2 درصــد 
است. همچنین راندمان 
نیروگاه هــای حرارتــی 
۳۹ درصــد اســت و راندمان 
نیروگاه های اتمی و بوشهر ۳2 

درصد. فقط راندمان نیروگاه های سوخت ترکیبی 
4۶ درصد است.

ضرورت   سرمایه گذاری
 برای   رسیدن   به   هاب  تولید

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تصریح 
کرد: باید در صنعت برق و به ویژه برق تجدیدپذیر 
سرمایه گذاری کنیم تا به هاب تولید و صادرات انرژی 

در منطقه تبدیل شویم.
نجفی اظهار کرد: رابطه اندمان و مصرف سوخت 
در نیروگاه ها مبین این اســت کــه باید تعدادی 
از نیروگاه هــا را از مدار خارج و با ســرمایه گذاری 
نیروگاه جدید احداث کنیم. او افزود: همچنین باید 
سناریوی تولید برق را در کشور تغییر بدهیم. یعنی 
باید در تجدیدپذیرها، با توجه به اینکه آلایندگی و 

وابستگی به گاز ندارند، سرمایه گذاری شود.
این کارشــناس حوزه انرژی تاکید کرد: باید 
یک استراتژی کلان انرژی در نظر داشته باشیم و 
با سرمایه گذاری در تجدیدپذیرها و خرید و ورود 
آنها به مدار، گاز کمتری مصــرف  کنیم و گاز را به 
صنایع بدهیم. در ضمن اگر برق تجدیدپذیر وارد 
مدار شود شاید نیازی نباشد که نیروگاه ها با سوخت 
گاز مایع کار کنند. نجفی خاطرنشــان کرد: سال 
گذشته بنا به اعلام وزارت نیرو مصرف گاز مایع در 
ایام سرد سال، که بسیار هم آلایندگی تولید کرد، 
نزدیک به 10 میلیارد دلار بوده. با این 10 میلیارد 
دلار می توانستیم در حوزه انرژی های تجدیدپذیر 
سرمایه گذاری و به تبع  آن 12 تا 1۵ هزار مگاوات برق 
تجدیدپذیر دریافت کنیم. یعنی می شود استراتژی 
تولید و مصرف را تغییر داد به شرطی که مدیریت و 

کنترل اقتصادی صحیح باشد. 
او در پایان تولید بیشــتر و صادرات را ضروری 
دانست و گفت: تولید و صادرات انرژی برای ایران یک 
مسئله ژئوپلیتیک است. ایران باید در عرصه صادرات 
انرژی و به خصوص بــرق در منطقه نقش آفرین و 
جدی باشد و با سرمایه گذاری به هاب تولید برق در 

منطقه تبدیل شود.

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی در گفت وگو با »توسعه ایرانی« پاسخ داد؛

رئیس کمیسیون انرژی اتاق چرا ایران به واردکننده برق تبدیل شد؟
بازرگانی: یکی از چالش های تولید 

پایین بودن راندمان نیروگاه ها 
است.  ۲۵00 مگاوات برقی که تولید 
می کنیم در نیروگاه  هایی است که 
راندمان آنها زیر ۲۵ درصد است. 

1۵00 مگاوات برق در نیروگاه هایی 
تولید می شود که راندمان 30 درصد 
دارند. همچنین 1۹ هزار مگاوات برق 
تولید شده در نیروگاه هایی است که 

راندمان آنها 3۵ درصد است

آرش نجفی در گفت وگو با »توسعه 
ایرانی«: تولید و صادرات انرژی برای 
ایران یک مسئله ژئوپلیتیک است. 

باید یک استراتژی کلان انرژی در 
نظر داشته باشیم و با سرمایه گذاری 

در تجدیدپذیرها و خرید و ورود 
آنها به مدار، گاز کمتری مصرف 

 کنیم و گاز را به صنایع بدهیم

اظهــارات اخیر رئیــس کل بانک مرکــزی در دفاع از 
سیاست های انقباضی خود در بازار ارز اعتراض بسیاری از 
کارشناسان اقتصادی را برانگیخته است. آن ها می گویند 
که چطور می شود اقتصاد کشوری 4۵ درصد تورم داشته 
باشــد، ولی ارزش پول ملی و نــرخ ارز را حفظ کند؟ بانک 
مرکزی سیاستش در خصوص کنترل تورم را باید الان برای 

ما روشن کند.
عضو سابق هیات اجرایی انجمن اقتصاددانان ایران در 

گفتگو با اقتصاد 24 به انتقــاد از اظهارات رئیس کل بانک 
مرکزی پرداخــت. او در این باره می گویــد: آقای فرزین و 
دوستانشــان می توانند دلار را تثبیت کنند. ما خوشحال 
می شــویم حتی اگر دلار را به زمانی برگردانند که دولت را 
تحویل گرفتند. ولی سوال این است که چرا دلار در اقتصاد 
ایران و در هیچ اقتصاد دیگری با تورم نمی تواند تثبیت شود؟ 
ما وقتی بیرون گود هستیم انتقاد می کنیم، ولی وقتی وارد 
گود می شویم دقیقا همان کار های قبلی را پی می گیریم. 
همین الان که آقای همتی انتقاد می کند در جایگاه رئیس 
کل بانک مرکزی سابق کار هایی را کرد که قبلا به آن انتقاد 

می کرد. آقای فرزین هم همین کار را دارد انجام می دهد.
به گفته پیمان مولوی اتفاقی که در اقتصاد ایران افتاده 
و ما را دچار مشکل می کند فرار از علم است. چطور می شود 

اقتصاد کشوری 4۵ درصد تورم داشــته باشد، ولی ارزش 
پول ملی و نرخ ارز را حفظ کند؟ بانک مرکزی سیاســتش 
در خصوص کنترل تورم را باید الان برای ما روشــن بکند. 
چه ســالی تورم ما به تورم ۳ درصدی آمریکا می رسد؟ که 
اگر برسد ارزش ریال می تواند حفظ شود. دیگران را به ایجاد 

تورم و ... متهم کردن غیر کارشناسی است.
او در پایان یادآور شــد: فنر ارزی اگر وجود ندارد چطور 
دلار در ایران از هزار تومان به این نرخ رسیده است؟ منظور 
از فنر همین است؛ جهش ناگهانی ارز. چه کسی می تواند 
تضمین کند دلار سه ســال دیگر 100 هزار تومان نباشد؟ 
مگر با حرف من دلار بالا پایین می رود؟ دولت می تواند نرخ 
ارز را در ایران سرکوب کند، اما با تداوم تورم کاهش ارزش 

ریال در سال های آتی محتمل است.

کارشناس اقتصادی در واکنش به اظهارات اخیر فرزین:

چه تضمینی است دلار به 100 هزار تومان نرسد؟

گفت وگو

رئیس اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: اتاق بازرگانی که اساسا یک نهادی قانونی است 
که سر جای خود قرار دارد و نه قابل حذف شدن و نه قابل نادیده گرفته شدن است. حسین 
سلاح ورزی در گفتگو با اقتصاد آنلاین در خصوص تعامل حاکمیت و اتاق بازرگانی عنوان 
کرد: همین الان هم بســیار عادی تمام وظایف و ماموریت های خود را انجام می دهد. با 
مجلس کاملا در ارتباط است. به ویژه در خصوص برنامه هفتم توسعه سعی کردیم تا حد 
امکان نقطه نظرات خود را منتقل کنیم. با قوه قضاییه روابط بسیار عادی است و در حال 
حاضر قوه قضاییه تلاش های خوبی را برای حمایت از تولید انجام می دهد. نمایندگانش در 

جلسات و مجامع اتاق، حضور فعالی دارند و دولت هم همین است و به صورت روزانه و 
مستمر، نمایندگان اتاق هم در جلسات دولتی شرکت دارند و هم اینکه معاونین وزرا 
و مدیران دولتی می آیند و در جلسات مرتبط با حوزه ماموریت خود با اتاق همکاری و 
تعامل دارند. اما به نظر می رسد بر اساس تصمیمی، فعلا تمایلی برای تعامل با رئیس اتاق 
بازرگانی وجود ندارد که این تاثیری در فعالیت ما فعلا نخواهد داشت. او در ادامه درباره 
مشکلات کلان اقتصاد کشور اظهار کرد: در مورد سختی شرایط فعلی برای فعالان 
اقتصادی و بنگاه های کشور، باید گفت این واقعیتی است که وجود دارد؛ از یک سو به 
دلیل تورم مزمنی که در تمام سال های گذشته وجود داشته و از سمت دیگر، به دلیل 
تغییرات سریع در سیاست ها و ساز و کاری که در تولید بخشنامه ها و دستورالعمل ها 
در حال انجام است، عملا شرایط به نحوی شده که برنامه ریزی و پیش بینی در تمامی 
بخش ها بسیار سخت باشد. در کنار آن، باید تنگناهای مالی بنگاه های اقتصادی را هم 
اضافه کرد. رئیس اتاق بازرگانی درباره مشکلات پیش آمده برای فضای کسب وکار 
توسط دولت و مشکل تعامل بخش عمومی و خصوصی خاطرنشان کرد: باید انتظار 
داشت دولت به راحتی به حرف های ما گوش دهد. بخش خصوصی به اینکه شرایط 
عادی نیست و ممکن است روندها و تصمیم گیری ها طولانی شود، عادت کرده است؛ 
ولی توقع ندارند که چندین ماه در صف تخصیص ارز بمانند و به سختی ثبت سفارش 
کنند و تخصیص ارز مورد نیازش با مشکل مواجه شود. همه این موارد اختلال در کسب 

و کار است. از سویی فعالان بخش خصوصی علاقمند هستند مسائل خود را منعکس و با 
کمک دولت و پیشنهاداتی که ارائه می دهند آن را سریعتر حل و فصل کنند. سلاح ورزی:

اتاق بازرگانی نه قابل حذف است، نه نادیده گرفته شدن

گفت وگو

رامتین موثق

آگهی نوبتی سه ماهه دوم سال 1402
باستناد ماده 11 قانون ثبت و ماده 59 آئین نامه قانون ثبت املاک بدینوسیله فهرست املاک 
ثبت شده درسه ماهه دوم سال 1402مربوط به شهرستان سنقربخش ده کرمانشاه بشرح ذیل 

جهت اطلاع عموم اعلان می گرد:
1- پلاک 2762- اصلی ششدانگ یک قطعه باغ مفروزه که قبلا جوی عمومی بوده وشارعیت 
خارج ومتروک گردیده است بمساحت 139/59 مترمربع بنام آقای امیرلطفی واقع درشهرستان 
سنقراراضی شاهجوی معروف به باغات سه آسیاب  2- پلاک 3222- اصلی ششدانگ یک قطعه 
زمین مفروزه که سابقاً جوی متروکه و از عمومی خارج گردیده به مساحت 526/2 مترمربع بنام 

شهرداری سنقر واقع درشهرستان سنقر بلوار شهید صیاد شیرازی
لذا به استناد ماده 16 قانون ثبت هرکس نسبت به املاک فوق اعتراض دارد بایستی ازتاریخ 
انتشارنوبت اول این آگهی ظرف مدت 90 روز اعتراض خود را به این اداره تسلیم و رسید 
دریافت دارند و همچنین برابرماده 17 قانون ثبت چنانچه نسبت به مورد ثبت و املاک مذکور 
بین متقاضی و دیگری اختلاف وجود داشته باشد ذینفع بایستی ظرف مدت قانونی تعیین شده 
گواهی لازم مبنی برطرح دعوی نزد مقامات ذیصلاح را اخذ و به این اداره ارائه نماید والا حق 

او ساقط خواهد شد.
تاریخ انتشارنوبت اول: 1402/08/01

تاریخ انتشارنوبت اول: 14002/09/01
علی بیاتی- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان سنقروکلیائی 
کرمانشاه  3/78/م الف
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خبر فولاد

وزیر صنعت، معدن و تجارت که به همراه 
رئیس جمهور به استان چهارمحال و بختیاری 
ســفر کرده بود بــا حضور در شــرکت های 
زیرمجموعه گروه فولاد مبارکه، خط نورد سرد 
فولاد زرین شهرکرد را افتتاح و پس ازآن پروژه 
احداث خط تولیــد ورق گالوانیزه خودرویی 
شماره ۲ شــرکت ورق خودرو چهارمحال و 

بختیاری را کلنگ زنی کرد.
خط نورد سرد شــرکت نورد فولاد زرین 
شهرکرد که یکی از شرکت های زیرمجموعه 
آتیه فولاد نقش جهان و گــروه فولاد مبارکه 
اســت، صبح روز پنجشــنبه ۲6 آبــان ماه 
ســال 140۲ با حضــور عبــاس علی آبادی 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، محمدیاســر 
طیب نیا مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، رضا 
محتشــمی پور معاون معادن و فرآوری مواد 
وزارت صمــت، فضل الله رحمتــی مدیرکل 
سازمان صمت استان چهارمحال و بختیاری 
و جمع دیگــری از مســئولان افتتــاح و به 

بهره برداری رسید.

افزایش ارزش افزوده در صنعت فولاد با 
خط نورد سرد شرکت فولاد زرین شهرکرد 
عبــاس علی آبادی وزیــر صنعت، معدن 
و تجــارت در جریان افتتاح خط نورد ســرد 
شــرکت نورد فولاد زرین شــهرکرد گفت: 
این خط نورد ســرد، ارزش افزوده در صنعت 
فولاد را بیشــتر کرده اســت. وی افزود: خط 
نورد سرد شــرکت نورد فولاد زرین شهرکرد 
سرمایه گذاری در صنایع پایین دستی است  و 
کشور را  از خام فروشی دور می کند و امیدواریم 
این زنجیره تداوم داشــته باشد. وزیر صمت 
تصریــح کرد: فــولاد یکی از اساســی ترین 
کالاهای توســعه صنعتی اســت و در کشور 
ما ســرمایه گذاری خوبی بر روی این صنعت 
انجام شده است. علی آبادی با بیان اینکه نیاز 
به تولیدات شــرکت های فولادی در برخی از 
صنایع پایین دستی تأمین شده اما همچنان 
این صنایع نیازمند فولادهایی هستند که در 
داخل کشور تولید نمی شود، تأکید کرد: باید 
توسعه و تکمیل زنجیره ارزش فولاد، توسعه 
صنایع هایتک و صنایع الکترونیکی در دستور 

کار قرار گیرد.

کلنگ زنی عملیات احداث خط تولید 
ورق گالوانیزه شماره 2 شرکت ورق 

خودرو چهارمحال 
وزیر صنعــت، معدن و تجــارت در آیین 
کلنگ زنی خط تولید ورق گالوانیزه شماره ۲ 
شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری نیز 
گفت: اگر طرح های اقتصادی با ارزش افزوده 
مناسب وجود دارد، نباید در اجرای آن ها درنگ 
کرد. با توجه به نیاز کشور و نقش شرکت ورق 
خودرو در تأمین ورق های گالوانیزه موردنیاز 
صنعت خودروســازی، کارخانه ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری باید ۲4 ساعته کار کند 
و مواد اولیه موردنیاز آن به ویژه ورق فول هارد 

به صورت تضمینی تأمین شود.

فولاد مبارکه باید ضمن افزایش تولید، 
واردات و صادرات را در برنامه داشته باشد 
وی با اشــاره به نیاز 9 میلیون تنی کشور 
به ورق های فولادی اظهــار کرد: در مدیریت 
زنجیره فولاد باید هم زمان بــا تأمین منافع 
بنگاه های تولیدی، بازار نیز کنترل شود. فولاد 
مبارکه یک شرکت مادر اســت که عملکرد 
آن به صورت مستقیم بر صنایع پایین دستی 
تأثیر می گذارد. امروز ظرفیت تولید عملیاتی 
ورق های فولادی در کشــور 7.5 میلیون تن 
اســت که با در نظر گرفتن نیاز 9 میلیون تنی 
کشور، 1.5 میلیون تن ناترازی در این حوزه 

وجود دارد.
علی آبادی افزود: این ناترازی باید از طریق 
افزایش ظرفیت تولید، استفاده از ظرفیت های 
موجود بلااستفاده، ســرمایه گذاری جدید و 
یا واردات به صورت کوتاه مــدت برای تأمین 
نیاز صنایع پایین دســتی رفع شود. واردات، 
بخشی از زنجیره تأمین صنایع پایین دستی 
است. فولاد مبارکه نیز باید واردات و صادرات 
را در برنامه داشته باشد اما برای افزایش تولید 

برنامه ریزی کند.
وزیر صمت تصریح کرد: با توجه به نیازهای 
آتی کشور به ورق های فولادی، باید طرح های 
مطمئنی برای تأمین ورق در ســطح کشور و 
منطقه داشته باشیم. اگر طرح های اقتصادی 
با ارزش افزوده مناســب وجود دارد، نباید در 
اجرای آن ها درنگ کرد. با توجه به نیاز کشور 
و نقش شرکت ورق خودرو در تأمین ورق های 
گالوانیــزه موردنیاز صنعت خودروســازی، 
کارخانه ورق خــودرو چهارمحال و بختیاری 
باید ۲4 ساعته کار کند و مواد اولیه موردنیاز 

آن به ویژه ورق فول هارد به صورت تضمینی 
تأمین شــود. به بیان دیگر هیچ گونه نگرانی 
نباید برای صنایع پایین دستی به ویژه صنعت 
خودروسازی و لوازم خانگی از این منظر وجود 
داشته باشد. در این راستا هرگونه تقاضای فولاد 
مبارکه برای جبــران واردات و تداوم فعالیت 
کارخانه ها توسط وزارت صمت تأمین خواهد 
شد و تخصیص ارز و صدور مجوزهای وارداتی 

لازم نیز باید افزایش یابد.

2 قول وزیر صمت برای تقویت 
فعالیت های فولاد مبارکه

وی گفت: برای حل مشــکل تأمین ارز و 
همچنین تأمین خوراک شرکت های توسعه 
زنجیــره ارزش فولاد مبارکــه تعهداتی را به 
مدیرعامل این شرکت داده ایم. به گفته وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، تلاش این وزارتخانه 
بر آن اســت که واحدهای زیرمجموعه فولاد 
مبارکــه را بدون خــوراک نگــذارد. این امر 
به ویژه در خصوص شرکت های ورق خودروی 
چهارمحال و بختیاری، فولاد تاراز و شــرکت 
فولاد نورد سرد زرین شهرکرد پیگیری ویژه 
خواهد شد. وی در خصوص تأمین ارز موردنیاز 
فولاد مبارکه برای واردات محصولات موردنیاز 
نیز تصریح کرد: ما تعهد کردیم در تأمین ارز 
موردنیاز فولاد مبارکه برای واردات، از محل 
صادرات خودش همکاری لازم را داشته باشیم. 
وزیر صمت تأکید کرد: با اقدامات در دستور کار 
و حمایت های تعهد شده برای فولاد مبارکه، 
تأمین ورق موردنیاز برای صنعت خودروسازی 

و لوازم خانگی تضمین شده است.

توسعه های خوبی را در مناطق کمتر 
موردتوجه در دستور کار قرار داده ایم

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه نیز در جریان 
ایــن دو رویداد گفت: تأمیــن ورق خودروی 
کشور نیازمند سرمایه گذاری است و طی سه 
سال آینده 450 هزار تن به ظرفیت تولید ورق 

خودرویی کشور اضافه خواهد شد.
محمدیاســر طیب نیا با بیان اینکه در این 
دوره از فعالیت فولاد مبارکه توسعه های خوبی 
را در مناطقی که کمتر به آن ها توجه شــده 
در دســتور کار قرار داده ایم، اظهار کرد: این 
توسعه ها در استان های هرمزگان، چهارمحال 
و بختیاری، سیستان و بلوچستان و کردستان 

برنامه ریزی شده است.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه بنگاهی ملی 

است که انتظار می رود متناسب با ظرفیت های 
منطقه ای سرمایه گذاری کند، ادامه داد: این 
سرمایه گذاری ســودده و ارزش آفرین برای 
سهامداران و اشتغال آفرین برای منطقه است.

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با اشــاره به 
بهره برداری از خط نورد ســرد شرکت نورد 
فولاد زرین شهرکرد اظهار داشت: این طرح 
۲00 هزار تنی و تأمین کننده نیاز فولاد تاراز 
است و ظرف چند ماه آینده خط دوم ۲50 هزار 
تنی و اسیدشــویی 500 هزار تنی را در مدار 

خواهیم داشت.
وی در خصــوص کلنگ زنــی خط تولید 
ورق گالوانیزه خودرویی شــماره ۲ شــرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری نیز افزود: 
این پروژه برای توســعه خط ورق خودرویی 
بهره برداری خواهد شد. شرکت ورق خودرو در 
حقیقت تنها تأمین کننده ورق های خوردویی 
کشور اســت، اما نیاز کشور تأمین نمی شود و 
نیازمند سرمایه گذاری و توسعه در این حوزه 
هستیم. با اضافه شدن 450 هزار تن ظرفیت 
جدید به این کارخانه طی سه سال آینده نیاز 

داخل را به طور کامل مرتفع می کنیم.
طیب نیا با بیان اینکه یکی از دغدغه های 
ما در توسعه ها، تخصیص ارز و در توسعه های 
انجام شــدۀ تأمین خوراک است، گفت: این 
دغدغه ها با وزیر صمت مطرح شــد. کشور با 
توجه به افزایش ظرفیت تولید خودرو نیازمند 
ورق خودرویی است و در تأمین ورق مربوطه 
به دلیل محدودیت در تخصیص سهمیه ها و 
تخصیص بهینه ارز، ورق خودرو نمی تواند با 
ظرفیت کامل کار کنــد؛ ازاین رو وزیر صمت 
قول اصلاح سهمیه ها و تخصیص ارز داده اند تا 
بتوانیم نیاز صنایع پایین دستی را مرتفع کنیم.

توسعه متوازن در تولید در دستورکار 
فولاد مبارکه است

توسعه متوازن در تولید در دو بخش زنجیره 
ارزش و تمرکززدایی و حرکت به سمت مناطق 
کم برخوردار در دستور کار فولاد مبارکه است. 
وی در خصوص افتتــاح و بهره برداری از خط 
نورد سرد شــرکت نورد فولاد زرین شهرکرد 
گفت: رویکرد ما در شرکت فولاد مبارکه، گروه 
فولاد مبارکه و زیرمجموعه ها، توسعه کمی و 
کیفی و متوازن بوده و هســت؛ توسعه کمی و 
کیفی در سال های گذشته به نوعی محقق شده 
و در این دوره توازن در تولید را دنبال می کنیم. 
وی افزود: بخش اول، توازن در زنجیره است؛ 

در این بخــش علی رغم توســعه های خوب 
و تبدیل شــدن به قدرت فولادی و کســب 
رتبــه دهم تولیــد بین فولادســازان بزرگ 
دنیا، در بالادســت و پایین دست خلاء داریم. 
باوجود ظرفیت های بالا، تنهــا از 65 درصد 
آن ها بهره برداری شــده و مابقی بهره برداری 

نمی شود. 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه ابراز کرد: در 
این حوزه سرمایه گذاری های خوبی صورت 
گرفته که یکی از آن ها خط نورد سرد شرکت 
نورد فولاد زرین شــهرکرد است که خوراک 
کارخانه تاراز را پوشــش می دهد. وی با بیان 
اینکه بخش دوم توازن در تولید و تمرکززدایی 
و حرکت به سمت مناطق کم برخوردار است، 
گفت: ما توسعه هایمان را با لحاظ ظرفیت های 
جغرافیایی، منطقه ای، آمایش ســرزمینی 
و ظرفیت نیروی انســانی در دستور کار قرار 
می دهیم و ازاین رو در اســتان چهارمحال و 
بختیاری بــا در نظر گرفتن این شــاخص ها 

بهره برداری از پروژه ها را دنبال کرده ایم.

تأمین نیاز صنعت خودروسازی با بهره برداری 
از طرح های توسعه ای ورق خودرو 

طیب نیا اظهار کرد: این شرکت پروژه های 
توســعه ای مختلفــی را در حال اجــرا دارد 
که بخشــی از آن در مناطق محروم اســت. 
اگرچه این پروژه ها وظیفــه فولاد مبارکه در 
مقابل نظام اســت اما اکنون این شرکت برای 
اجرای پروژه های خود با مشــکلات مختلفی 
ازجمله تخصیص ارز مواجه شــده می شود. 
بااینکه صنعت خودروسازی نیاز اصلی کشور 
محسوب می شود و تنها کارخانه تأمین کننده 
ورق موردنیاز این صنعت در کشــور، شرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری اســت اما 
چالش های یادشــده در مســیر فعالیت این 

شرکت نیز وجود دارد.
وی افزود: در مسیر ایجاد توازن در زنجیره 
تولید فولاد از سنگ تا رنگ سرمایه گذاری های 
مناسبی برای پر کردن خلأهای موجود انجام 
شده اســت. همچنین انجام توســعه ها در 
برخی مناطق کمتر برخوردار و اســتفاده از 
ظرفیت های جغرافیایی کشور در دستور کار 

قرار گرفت.

رشد 32 درصدی تولید در مسیر 
حمایت از تولیدات پایین دستی

حمید شــجاعی، مدیرعامل شرکت ورق 
خودرو چهارمحال و بختیــاری نیز در آئین 
کلنگ زنی خط تولید ورق گالوانیزه خودرویی 
شــماره ۲ این شــرکت اظهار کرد: مشکل 
اصلی شــرکت ورق خودرو در مسیر تأمین 
ورق گالوانیزه موردنیاز صنعت خودروسازی 
کشــور، تأمین ورق خام اســت که زنجیره 
تولید ورق گالوانیزه را در این شــرکت تحت 
تأثیر قرار می دهد. با توجــه به تکلیف دولت 
به خودروســازان مبنی بــر افزایش ظرفیت 
تولید، زنجیره بالادستی نیز باید متناسب با آن 

ظرفیت تولید خود را افزایش دهد.
وی افزود: خوشــبختانه رشــد تولید در 
شــرکت ورق خــودرو آغازشــده و افزایش 
3۲ درصدی تولید نســبت به ســال گذشته 
در این شرکت به ثبت رســیده است. بااینکه 
بیشــتر این افزایش تولید به شــرکت های 
خودروســاز تعلق گرفته اما نیاز این صنعت 
بیشتر از این مقدار است و باید بتوانیم با افزایش 
تولید، این کمبود را نیز جبران کنیم. یکی از 
اقدامات این شــرکت در مسیر یادشده، ثبت 
ســفارش برای واردات ورق فولادی خام بود 
که با مشکلاتی ازجمله تأمین ارز مواجه شد. 
خوشبختانه یکی از دستاوردهای سفر وزیر 
صمت، تخصیص ارز بــرای واردات ورق خام 
 و به دنبال آن تحویــل به موقع ورق موردنیاز 

خودروسازان است.

توسط وزیر صمت صورت گرفت؛

افتتاح و کلنگ زنی دو پروژه در گروه فولاد مبارکه
برگزاری ارزیابی مراقبتی استاندارد 

 ISO17025
با حضور ارزیابان شرکت TURKAK ترکیه، 
ارزیابی مراقبتی استاندارد ISO17025 در شرکت 

فولاد هرمزگان با موفقیت انجام شد.
ارزیابی مراقبتی استاندارد ISO17025 توسط 
شــرکت TURKAK ترکیه در فولاد هرمزگان 
انجام شد. در این رابطه، رضا باران پویان، مدیر کنترل 
کیفی و آزمایشگاه های شرکت فولاد هرمزگان، بیان 
کرد: نتایج آزمون ها مبنایی هستند که تصمیمات 
اقتصادی، اکولوژیکــی و قانونی بــر مبنای آن ها 
اتخاذ می شــوند؛ از این رو، نتایج بایــد دارای یک 
کیفیت مشخص باشــند. هدف کلی از پیاده سازی 
استانداردها، حصول اطمینان از این موضوع است 

که نتایج دارای دقت و درستی کافی هستند.
وی افزود: فرایند اندازه گیری، فرایندی تولیدی 
است که محصول آن، ارقام است. قابلیت اطمینان 
از ارقام تولید شــده در یک آزمایشگاه نقطه عطف 
عملکرد یک آزمایشــگاه به شــمار می رود. یکی از 
استانداردهای مورد استفاده در این زمینه استاندارد 
بین المللی ISO17025 با عنوان الزامات عمومی  
برای صلاحیت آزمایشــگاه آزمون و کالیبراسیون 
است که همواره شعار این استاندارد »یک استاندارد، 
یک تست و پذیرفته شده همه جا« بوده است و نتایج 
آزمایشگاهی که این استاندارد را پیاده سازی کرده، 
در بیش از 70 کشــور دنیا قابل پذیرش و استفاده 
است. با پیاده سازی این استاندارد در یک آزمایشگاه 
باعث ایجــاد اطمینان در مشــتری و جلوگیری از 
موازی کاری و دوباره کاری در آنالیز محصول تولیدی 

و یا مبادله شده می شود.
مدیر کنترل کیفی و آزمایشــگاه های شرکت 
فولاد هرمــزگان تصریح کرد: فــولاد هرمزگان با 
توجه به رویکرد صادرات محور در راستای افزایش 
اطمینان به مشــتریان داخلی و خارجی، در سال 
۲015 اقــدام به پیاده ســازی الزامــات و دریافت 
گواهی نامه استاندارد ISO/IEC17025 ویرایش 
۲005 از مرجع بین المللی اعتباردهی کشور ترکیه 
TURKAK کرد. دریافت این گواهی نامه موجب 
افزایش اطمینان از کیفیت محصولات تولیدی فولاد 
هرمزگان و همچنین کمک به حل اختلافات ایجاد 
شــده در خصوص آنالیزهای ارسالی به مشتری در 

بازارهای بین المللی شده است.

باران پویان خاطرنشان کرد: با توجه به بازنگری 
استاندارد ISO/IEC17025 در سال ۲017 و لزوم 
پیاده سازی الزامات جدید این استاندارد گواهی نامه 
استاندارد الزامات عمومی برای صلاحیت آزمایشگاه 
ISO/  آزمون و کالیبراسیون بر اســاس استاندارد

IEC17025 ویرایــش ۲017 مجددا در ســال 
۲0۲۲ دریافت شد. با توجه به دوره چهار ساله  اعتبار 
این گواهی نامه، طبق الزامات مرجع اعتباردهی در 
این دوره زمانی چهار ســاله دو بار ارزیابی مراقبتی 
توسط مرجع صدور گواهی صورت می گیرد که در 
این ارزیابی مدارک فنی و الزامات مورد نیاز به مرجع 

اعتباردهی ارسال می شود.
وی عنوان کرد: پس از بررســی مدارک ارسالی 
تاریخ ارزیابی حضوری تعیین می شــود که در این 
ارزیابی به راســتی آزمایی مدارک ارســال شده ، 
مصاحبه حضوری با کارکنــان و همچنین بازید از 
آزمایشگاه و مشاهده نحوه انجام آزمون ها پرداخته 
می شود. در مهر ماه ســال جاری با حضور سه نفر از 
ارزیابان شــرکت TURKAK ترکیه اولین دوره 
ارزیابی مراقبتی استاندارد ISO17025 در فولاد 

هرمزگان بر گزار شد.
مدیر کنترل کیفی و آزمایشگاه های شرکت فولاد 
هرمزگان گفت: با توجه به اینکه 16 روش آزمون در 
دامنه کاربرد این استاندارد قرار دارد، این ارزیابی با 
برگزاری جلسه افتتاحیه آغاز شد. سپس با بازدید 
از آزمایشــگاه های فولاد هرمزگان و ارزیابی در دو 
بخش سیستم مدیریت کیفیت و بخش فنی ادامه 
پیدا کرد. بعد از پایان ارزیابی از نقاط قوت ذکر شده 
توســط ارزیابان در خصوص آزمایشگاه های فولاد 
هرمزگان می توان به سیســتم پیاده سازی شده در 
آزمایشگاه در خصوص آزمون ها و ارایه نتایج، سیستم 
الکترونیکی داده ها و ســوابق آزمایشــگاه، مهارت 
پرسنل در جاری سازی روش های آزمون و همچنین 
استفاده از به روزترین تجهیزات به خصوص استفاده 
از دستگاه XRF بومی سازی شده در داخل کشور 

می توان اشاره کرد. 

در ادامه رکوردشکنی های فولاد هرمزگان، تلاشــگران واحد احیا مستقیم 
شرکت توانستند دو رکورد تولیدی را در روز جمعه ۲6 آبان ماه به ثبت برسانند.

به عنوان نخستین رکورد، در مدول B به میزان ۲987 تن آهن اسفنجی تولید 
شد که نسبت به رکورد قبلی در تاریخ 17 اسفند ماه 1400 به میزان ۲95۲ تن 

بود، رکورد 35 تن افزایش یافته است.
همچنین در این تاریخ، رکورد جدید روزانه تولید آهن اسفنجی در شرکت به 

میزان 5879 تن به ثبت رسید و به این ترتیب رکورد تولید روزانه نسبت به رکورد 
قبلی به میزان 5847 تن که در تاریخ ۲1 آذر ماه سال 1401 حاصل شده بود، 3۲ 
تن افزایش یافته است. ثبت رکوردهای تولیدی در فولاد هرمزگان حاکی از عزم 
و اراده کارکنان و مدیران شرکت برای تحقق شعار سال مبنی بر رشد تولید بوده و 
در صورتی که محدودیت های انرژی در ادامه سال مانع نباشند، رکوردشکنی های 

فولاد هرمزگان تداوم خواهند داشت.

رکورد روزانه تولید آهن اسفنجی در فولاد هرمزگان شکسته شد
خبر
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گزارش

اتکا به تجــارب و تخصص نهادینه شــده 
نــزد کارشناســان و کارکنــان متخصص 
مرکز تعمیرات نســوز و واحد فولادسازی و 
ریخته گری مداوم، استفاده از دانش روز و بهبود 
مستمر کیفیت مواد نسوز تولیدی در داخل 
کشور، شرایطی را مهیا کرد که عمر نسوز شل و 
بلوک مجرای کوره های قوس الکتریکی و خط 
سرباره پاتیل مذاب به بالاترین میزان ممکن 
افزایش یابد و درنهایت میزان مصارف نسوز در 
کل فولادسازی با ثبت رکورد ۵.۷۴ کیلوگرم 
برتن مذاب در مهرماه، کمترین میزان مصرف 
نسوز در تاریخ بهره برداری فولاد مبارکه را به 

خود اختصاص دهد.
رکوردهای عمر نســوز که اخیــراً به ثبت 
رسید عبارت اند از: عمر خط سرباره پاتیل از 
۶۳ به ۸۲ ذوب، عمر نسوز شل کوره های قوس 
الکتریکی از ۴۰۰ به ۶۱۲ ذوب و عمر تپهول 
کوره های قوس الکتریکی )بدون لوله گذاری( 

از ۱۶۰ به ۱۷۵ ذوب.
در پی کسب این موفقیت جمعی از رؤسا و 
کارشناسان این حوزه در خصوص چگونگی 

کسب این رکورد چنین گفتند:

رضا جهانشــاهی رئیس گروه فنی 
نســوز فولاد مبارکه:  از ابتدای راه اندازی 
فولاد مبارکه، مرکز تعمیرات نسوز تلاش کرد 
به منظور پشتیبانی حداکثری از خطوط تولید 
انجام نوچینی، بازرســی و تعمیرات دوره ای 

نســوز تجهیزات را با بهترین کیفیت ممکن 
انجام دهد و زمان توقفات ناشــی از تعمیرات 

نسوز را به حداقل ممکن برساند.
یکی از شاخص های ارزیابی عملکرد نسوز 
در این حوزه میزان عمر تجهیزات نسوزکاری 
شده است که ثبت رکوردهای اخیر در کاهش 
مصارف و افزایش عمر نسوز تجهیزات گواه بر 

این مدعاست.
9۵ درصد حجم مصرف مواد نســوز فولاد 
مبارکه مربوط به ناحیه فولادســازی شرکت 
اســت. با توجه بــه اهمیت تولیــد رقابتی و 
اقتصادی در دنیای کنونی، مدیریت ســهم 
نسوز از هزینه تبدیل و بهای تمام شده تختال از 
اهداف اصلی مرکز تعمیرات نسوز است که در 
این راستا اقدامات متعددی در مرکز نسوز انجام 
و یا در حال پیگیری اســت که به عنوان مثال 
می توان به انجام طرح های تحقیقاتی و اجرای 
پروژه های افزایش کیفیت مواد نسوز مصرفی 
متناسب با شرایط تولید، ارتقای کیفیت اجرای 
نسوز، بازرســی مداوم و اثربخش تجهیزات 
نسوزکاری شده و تعامل با واحدهای بهره بردار 
جهت کنترل پارامترهای اثرگذار بر مصارف و 

کارایی نسوز اشاره کرد.
کسب این رکوردها حاصل تلاش، همدلی 
و عملکرد درخشــان همه همکاران شرکت، 
خصوصاً تلاشــگران خســتگی ناپذیر مرکز 
تعمیرات نسوز و ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مداوم، همکاری واحدهای خرید مواد مصرفی 

و کنترل مواد، پیمانــکاران حاضر در ناحیه و 
زحمات شرکت های تولیدکننده نسوز است که 

صمیمانه از ایشان قدردانی می نماییم.

احمدرضا ایران پور رئیس تعمیرات 
نسوز فولادســازی: در راســتای اهداف 
سازمان، افزایش بهره وری، کاهش هزینه ها 
و افزایش تولید، میزان مصرف مواد نســوز در 
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم یکی از 

عوامل مهم و تأثیرگذار است.
باتوجه  بــه این کــه افزایش عمر نســوز 
تجهیزات ارتباط مستقیم با کاهش توقفات، 
کاهش هزینه ها و افزایش تولید دارد، به منظور 
کاهش میزان مصرف مواد نسوز در سه محور 
کیفیت مــواد مصرفی، اجرای نســوزکاری 
باکیفیت و بهره برداری مناســب پروژه های 

متعددی انجام شد.
به منظور تأمین متریال مناسب و باکیفیت، 
جلسات متعددی با تأمین کنندگان برگزار شد. 
در جریان این جلسات بر آنالیزهای شیمیایی 
مختلف مواد متمرکز شدیم تا این که کیفیت 
مناسب متریال مصرفی تثبیت گردید. علاوه 
بر این به منظور نسوزکاری باکیفیت بازنگری 
دستورالعمل ها، آموزش کارکنان و استفاده 
از روش های نوین نســوزکاری در دستور کار 
قرار گرفت و در راستای بهره برداری مناسب 
از تجهیزات، همکاری بســیار منسجمی از 
ســوی همکاران بخش بهره برداری به عمل 

آمد به نحوی که بهترین شرایط بهره برداری 
و کســب رکــورد ۸۲ ذوب عمر نســوز خط 
ســرباره پاتیل و رکــورد عمــر بلوک های 
مجرای کوره های قوس به میزان ۱۷۵ ذوب 
و عمر ۶۱۲ ذوب شل حاصل شد که شایسته 
اســت از همکاران پرتلاش در بهره برداری و 
مرکز تعمیرات نســوز و تمامی شرکت های 

تولیدکننده نسوز قدردانی نماییم.

علی نوری کارشناس گروه فنی نسوز: 
ثبت رکورد ۸۲ ذوب در خط سرباره پاتیل های 
مذاب فولاد مبارکه در حالی رخ داد که رکورد 
قبلی عمر نسوز در این خط تعداد ۶۳ ذوب در 
سال ۱۴۰۱ بوده است که این افزایش عمر با 
جهش حدود ۳۰ درصدی همراه بوده که در 

نوع خود بی نظیر است.
افزایش عمر نسوز علاوه بر کاهش هزینه 
قابل توجه به مقدار زیادی نیز در آماده به کاری 
تجهیزات تأثیرگذار است. به طورکلی کاهش 
مصرف مواد نســوز منیزیایی، کمترشــدن 
دفعات تعویض خط ســرباره پاتیل، کاهش 
مصرف گاز و انرژی، کاهش هزینه نفرساعت 
نیرو، کاهش ضایعات نسوز از دیگر مزایای مهم 

کسب این رکورد است.
ازجمله عوامل دیگری که در کســب این 
رکورد تأثیر داشتند می توان به بهبود کیفیت 
متریال نسوز، کاهش توقفات پاتیل، کاهش 
زمان هــای LF و POT، افزایــش دقت در 

بازرســی های مســتمر پاتیل، تحقیقات و 
پیگیری هــای لازم در کیفیت مواد نســوز 

تولیدی و پروژه های بهبود اشاره کرد.
 این رکورد در شرایط تولیدی فولاد مبارکه 
که دارای واحدهای LF و RH در ریخته گری 
مداوم است به نوبه خود استثنایی بوده و نسبت 
به شرکت های مشــابه عمر بالایی محسوب 
می شود که امیدواریم با ادامه این روند و تلاش 
کارکنان زحمت کش صنعت نســوز و فولاد 
به عمــر ۱۰۰ ذوب در خط ســرباره پاتیل ها 

دست یابیم.

علیرضا نادری کارشناس تعمیرات 
نسوز فولادسازی: در حالی به رکورد عمر 
نســوز شــل کوره های قوس به میزان ۶۱۲ 
ذوب دست یافتیم که میانگین عمر قبلی در 
حدود ۴۰۰ ذوب بوده است. با تشکیل جلسات 
کارشناسی و شناسایی اقدامات لازم در جهت 
افزایش عمر نسوز برای افزایش میزان تولید به 
همراه کاهش توقفات موردبررسی قرار گرفت. 
شناسایی مناطقی از نسوز کوره قوس که در 
فرآیند تولید بیشتر در معرض خوردگی قرار 
دارد با همکاری تیمی بسیار خوب واحدهای 
تولید و تعمیرات کوره های قوس الکتریکی، 
مرکز تعمیرات نســوز و دفاتر فنی اقداماتی 
ازجملــه جابجایی kt ها، ایجــاد BOX در 
مناطق داغ انجام شــد. همچنین واحد مرکز 
 R&D نســوز با برگزاری جلســات با واحد
شــرکت مهرگداز که به عنوان تأمین کننده 
نسوز کوره های قوس اســت، اقداماتی نظیر 
تغییر در کیفیت آجر در مناطق حســاس به 
خوردگی و ســفارش آجر با ابعاد مخصوص 
برای مناطق در معرض خوردگی بیشــتر در 
نظر گرفت. در پایان از مساعدت و پشتیبانی 
مدیریت مرکز نسوز، مدیریت ناحیه، مدیریت 
تولید و همچنین همکاران واحدهای تولید، 
تعمیرات، دفاتر فنی، مرکز نســوز و شرکت 

مهرگداز قدردانی می نماییم.

صادق رنجبر کارشــناس سرویس 
پاتیل: در رســتای هدف کاهش مصارف در 
شــرکت فولاد مبارکه و در پرتو الطاف الهی و 
با تکیه بر تخصص و مهارت مجموعه کارکنان 
مرکز تعمیرات نســوز، رکوردهای ۷۳ و ۸۲ 
ذوب در عمر خط ســرباره پاتیــل مذاب در 

مهرماه ۱۴۰۲ به دست آمد.
مجموعه کارکنان مرکز تعمیرات نســوز 
فولاد مبارکه بــا همکاری کارکنــان ناحیه 
فولادســازی و ریخته گری مــداوم با انجام 
مجموعــه ای از فعالیت هــا بــه رکوردهای 

ارزشمند فوق دست یافتند.
برخی از اقدامات دیگری که در کسب این 
رکورد مؤثر بودند عبارت اند از: مدیریت تعداد 
پاتیل در سیکل، کاهش زمان خالی بودن پاتیل 
مذاب، شــارژ مقدار بهینه آهک در کوره های 
قوس و متالــورژی ثانویه، تعــداد پاتیل در 
سیکل، کاهش زمان خالی بودن پاتیل مذاب، 
شارژ مقدار بهینه آهک در کوره های قوس و 

متالورژی ثانویه.

جمعی از رؤسا و کارشناسان، چگونگی کسب این موفقیت را تشریح کردند؛

ثبت رکورد کاهش مصرف نسوز در فولاد مبارکه
طیب نیا در بازدید از شرکت 
فولاد توان آور آسیا تاکید کرد:

الزام شرکت های گروه فولاد مبارکه
برای رسیدن به ظرفیت اسمی 

مدیرعامل گــروه فولاد مبارکــه اصفهان، در 
بازدید از شرکت توان آور آسیا، بر اهمیت استفاده 
از ظرفیت های موجود در همه خطوط تولید گروه 
فولاد مبارکه تأکید کرد و گفت: اگرچه در مسیر 
رسیدن به ظرفیت های حداکثری مشکلات زیادی 
وجود دارد؛ اما باید همان گونه که طی ســالیان 
اخیر از این موانع عبــور کرده ایم در این مجموعه 
 نیز برای عبــور از این مشــکلات و تحقق اهداف 

مصمم باشیم.
محمدیاســر طیب نیا،  در بازدید از شــرکت 
توان آور آسیا، بر اهمیت استفاده از ظرفیت های 
موجود در همه خطوط تولید گروه فولاد مبارکه 

تأکید کرد. 
او در ایــن رابطه بیــان کرد که رســیدن به 
ظرفیت اســمی نه فقط در این شــرکت بلکه در 
کل شــرکت های گروه فولاد مبارکه از الزامات و 

راهبردهای اساسی است.
مدیرعامل فولاد مبارکه  بــا بیان اینکه در این 
شرکت در سال جاری باید برای تولید ۱۲۰ هزار تن 
برنامه ریزی داشته باشیم، گفت: اگرچه در مسیر 
رسیدن به ظرفیت های حداکثری مشکلات زیادی 
وجود دارد؛ اما باید همان گونه که طی سالیان اخیر 
از این موانع عبور کرده ایم در این مجموعه نیز برای 
عبور از این مشکلات و تحقق اهداف مصمم باشیم.

طیب نیا با تأکید بر اینکه فــولاد مبارکه برای 
تحقق اهداف این شــرکت نیز حمایت های لازم 
را خواهد داشــت، گفت: اجرای طرح های توسعه 
شرکت توان آور آســیا باید باقوت و با برنامه ریزی 
منظم پیگیری شود تا به یاری خداوند در انتهای 
سال ۱۴۰۴ شــاهد وارد مدار شدن توسعه های 

شرکت باشیم.
در جریان این بازدیــد، رامین بختیاری عضو 
هیئت مدیره شرکت توان آور آسیا گزارشی از روند 

تولید و برنامه های توسعه این شرکت ارائه داد.

این عضو هیات مدیره شرکت توان آور آسیا در 
ادامه گفت: محصول اصلی این شــرکت ورق قلع 
اندوه با ظرفیت اسمی ۱۵۰ هزار تن در سال است 
که متأسفانه به دلیل محدودیت هایی که در تأمین 
ورق سیاه شرکت داریم به طور میانگین ۵۰ تا ۶۰ 

هزار تن محصول تولید می شود.
وی با اشاره به ســود و زیان خالص این شرکت 
گفت: در ســال ۱۴۰۱ مبلغ ۴۰۸ میلیارد تومان 
سود خالص این شرکت بوده است که امیدواریم 
باهدف گذاری که به شــرکت مــادر یعنی فولاد 
مبارکه نیز اعلام شده است سود خالص ۱۴۰۲ نیز 

به بیش از این میزان افزایش یابد.
بختیاری از تحقق ۳۸۰ میلیارد تومان سود در ۶ 
ماهه نخست سال جاری در این شرکت خبر داد و 
گفت: تا پیش از سال 9۸ این شرکت زیان انباشته 
داشته است؛ اما از این سال به بعد زیان انباشته به 
صفر رسیده و به سمت سود انباشته سیر صعودی 
خود را طی کرده است. این خبر بسیار خوبی است 
و نشان از رشــد و رونق تولید دارد. امیدواریم در 
آینده ای بسیار نزدیک به اهداف خود در این واحد 

تولیدی دست پیدا کنیم؛ دورنما روشن است. 
وی در خصــوص کیفیــت ورق قلــع اندود 
تولیدی در شــرکت توان آور آسیا گفت: به اذعان 
مصرف کنندگان ورق های تولیدی این شرکت از 
بالاترین کیفیت در مقایسه با سایر محصولات قلع 

اندود تولیدی در کشور برخوردار است.
بختیــاری در بخش دیگری از گــزارش خود 
توضیحاتی پیرامون تعداد نیروی انسانی شاغل و 
افتخارات کسب شده، اهداف، برنامه ها و نیازهای 
ســخت افزاری و نرم افزاری و زیرساختی شرکت 

بیان کرد.
وی در بخش پایانی سخنان خود از برنامه ریزی 
شرکت برای تصفیه و بازچرخانی پساب شهرهای 
فرخ شهر و شــهرکرد در خطوط شرکت به عنوان 
یکی از راهکارهــای تأمین آب خطــوط تولید 

شرکت نام برد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در آیین کلنگ زنی خــط تولید ورق گالوانیزه 
شماره ۲ شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری گفت: اگر طرح های اقتصادی 
با ارزش افزوده مناسب وجود دارد، نباید در اجرای آن ها درنگ کرد. با توجه به نیاز 
کشور و نقش شرکت ورق خودرو در تامین ورق های گالوانیزه مورد نیاز صنعت 
خودروسازی، کارخانه ورق خودرو چهارمحال و بختیاری باید ۲۴ ساعته کار کند 

و مواد اولیه مورد نیاز آن به ویژه ورق فول هارد به صورت تضمینی تامین شود.
آیین کلنگ زنی خط تولید ورق گالوانیزه خودرویی شــماره ۲ این شــرکت 
همزمان با سیزدهمین ســالگرد بهره برداری آن با حضور وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه، مدیرکل صمت استان چهارمحال و 

بختیاری و جمعی از مسئولان کشوری و استانی برگزار شد.
این خط گالوانیزه جدید با ظرفیت ۴۵۰ هزار تن و سرمایه گذاری ۵ هزار میلیارد 
تومان  ، قابلیت تولید انواع ورق گالوانیزه در گریدهای متنوع را داراست و می تواند 

نیاز صنایع خودروسازی و لوازم خانگی را برطرف کند.
این طرح قرار اســت طی ۳۶ ماه آینده به بهره برداری برسد و زمینه اشتغال 
۸۰۰ نفر را به صورت مستقیم و غیرمستقیم فراهم کند. عباس علی آبادی، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، در حاشیه این رویداد با اشاره به نیاز 9 میلیون تنی کشور به 
ورق های فولادی اظهار کرد: در مدیریت زنجیره فولاد باید همزمان با تامین منافع 
بنگاه های تولیدی، بازار نیز کنترل شود. فولاد مبارکه یک شرکت مادر است که 
عملکرد آن به صورت مستقیم بر صنایع پایین دستی تاثیر می گذارد. امروز ظرفیت 
تولید عملیاتی ورق های فولادی در کشور ۷.۵ میلیون تن است که با در نظر گرفتن 
نیاز 9 میلیون تنی کشور، ۱.۵ میلیون تن ناترازی در این حوزه وجود دارد. طرح های 
توسعه ای مطمئنی باید در تامین ورق فولادی کشور و منطقه اجرا شود وی افزود: 
این ناترازی باید از طریق افزایش ظرفیت تولید، استفاده از ظرفیت های موجود 
بلااستفاده، ســرمایه گذاری جدید و یا واردات به صورت کوتاه مدت برای تامین 

نیاز صنایع پایین دستی رفع شود. واردات، بخشی از زنجیره تامین صنایع پایین 
دستی اســت. فولاد مبارکه نیز باید واردات و صادرات را در برنامه داشته باشد اما 

برای افزایش تولید برنامه ریزی کند.
وزیر صمت تصریح کرد: با توجه به نیازهای آتی کشــور به ورق های فولادی، 
باید طرح های مطمئنی برای تامین ورق در سطح کشور و منطقه داشته باشیم. 
اگر طرح های اقتصادی با ارزش افزوده مناسب وجود دارد، نباید در اجرای آن ها 
درنگ کرد. با توجه به نیاز کشور و نقش شــرکت ورق خودرو در تامین ورق های 
گالوانیزه مورد نیاز صنعت خودروســازی، کارخانه ورق خــودرو چهارمحال و 
بختیاری باید ۲۴ ساعته کار کند و مواد اولیه مورد نیاز آن به ویژه ورق فول هارد به 

صورت تضمینی تامین شود.

به بیان دیگر هیچگونه نگرانی نباید برای صنایع پایین دستی به ویژه صنعت 
خودروسازی و لوازم خانگی از این منظر وجود داشته باشد. در این راستا هرگونه 
تقاضای فولاد مبارکه بــرای جبران واردات و تداوم فعالیت کارخانه ها توســط 
وزارت صمت تامین خواهد شــد؛ تخصیص ارز و صدور مجوزهای وارداتی لازم 

باید افزایش یابد.
علی آبادی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به چالش تخصیص ارز 
صنایع گفت: بر اســاس توافق صورت گرفته میان وزارت صمت و بانک مرکزی، 
صنایع صادرکننده به اندازه میزان ارز تخصیص داده شده از سوی بانک مرکزی، 

می توانند ارز حاصل از صادرات خود استفاده کنند.
تامین نیاز صنعت خودروسازی با بهره برداری از طرح های توسعه  ای ورق خودرو 
محمد یاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، در این رویداد اظهار کرد: این 
شرکت پروژه های توسعه ای مختلفی در حال اجرا دارد که بخشی از آن در مناطق 
محروم است. اگرچه این پروژه ها وظیفه فولاد مبارکه در مقابل نظام است اما اکنون 
این شرکت برای اجرای پروژه های خود با مشکلات مختلفی از جمله تخصیص 
ارز مواجه شده و می شود. با اینکه صنعت خودروسازی نیاز اصلی کشور محسوب 
می شود و تنها کارخانه تامین کننده ورق مورد نیاز این صنعت در کشور، شرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری است اما چالش های یاد شده در مسیر فعالیت 

این شرکت نیز وجود دارد.
وی افزود: توسعه کمی، کیفی و متوازن یکی از رویکردهای اصلی شرکت فولاد 
مبارکه است. در این مسیر، ایجاد توازن در زنجیره تولید فولاد از سنگ تا رنگ دنبال 
و سرمایه گذاری های مناســبی برای پر کردن خلاهای موجود انجام شده است. 
همچنین انجام توسعه ها در برخی مناطق کمتر برخوردار و استفاده از ظرفیت های 

جغرافیایی کشور در دستور کار قرار گرفت.
مدیرعامل فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: کلنگ زنی خط تولید ورق گالوانیزه 
خودرویی شماره ۲ شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری به منظور افزایش 
تولید در مسیر تامین نیازهای صنعت خودروسازی رقم خورد. این شرکت تنها 
تامین کننده ورق های گالوانیزه مورد نیاز صنعت خودروسازی کشور است اما با 
توجه به حجم نیاز شرکت های خودروساز و محدودیت تولید، نیاز کشور به طور 

کامل تامین نمی شود.

در آیین کلنگ زنی خط تولید ورق گالوانیزه شماره ۲  شرکت ورق خودرو؛

تامین مواد اولیه شرکت ورق خودرو تضمین شد

گزارش



t oseei r ani . i r
6

دسترنج

سال هاست که کارشناســان و حتی مسئولان 
اجرایی، نســبت به ناترازی شــدید صندوق های 
بازنشستگی هشــدار می دهند. این هشــدارها در 
حالی ســت که دریافتــی مســتمری بگیران این 
صندوق ها هم پس از 30 سال کار، کفاف هزینه یک 
زندگی معمولی و حتی سطح پایین را نمی دهد، از این 
رو وعده ها عمدتا بر همسان  سازی حقوق بازنشستگان 
استوار اســت و همواره وعده برای بالا رفتن حقوق 

بازنشستگان به گوش می رسد.
همچنین افزایش شمار بازنشستگان در عین ناتراز 
بودن بازار کار سبب شده این بحران بسیار پیچیده تر از 
قبل شود. در چنین فضایی، دولت و مجلس گامی برای 
رفع ناترازی صندوق  های بازنشستگی برداشته اند 
که به دلیل ماهیــت و نوع این تلاش، بــا انتقاد تند 
کارشناسان و اهل فن روبه رو شده چنانچه برخی این 
مصوبه را ضدکارگری تریــن مصوبه تاریخ می دانند 
که بدون مشورت با ذینفعان گرفته شده و برخی هم 
معتقدند چنین اقدام یک جانبه ای نمی تواند توفیق 

چندانی در عمل بیابد.

افزایش   سن   بازنشستگی،
 راه حل    برای  رفع   ناترازی ها

این هفته نمایندگان مجلس مقرر کردند تا با هدف 
بهبود وضعیت ناترازی صندوق های بیمه ای، ســن 
بازنشستگی افزایش یابد. در این راستا تنها به سنوات 
اشتغال لازم برای بازنشتگی بیمه پردازانی که ۲۸ تا 
30 سال سابقه خدمت دارند، اضافه نمی شود. مجلس 
البته اعلام کرده اجرای تمام یا بخشی از این افزایش 
سنوات، مشروط بر آن است که سن بیمه شده در زمان 
بازنشستگی برای مردان از ۶۲ سال و برای زنان از ۵۵ 

سال بیشتر نباشد.
»حمید حاج اسماعیلی« کارشناس بازار کار یکی 
از مهمترین مشکلات این مصوبه و تصمیم گیری هایی 
از این دست را بی اعتمادی مطلق دولت و مجلس به 
تشــکل های کارگری و البته ذینفعان این موضوع 

می داند.
وی با اشــاره به اینکه دولت و مجلس، به صورت 
یک جانبه و بدون مشــورت با نمایندگان کارگران و 
کارفرمایان چنین تصمیم بزرگی را گرفته اند، گفت: 
مگر می شود درباره چیزی که زندگی انبوهی از مردم 
را تحت تاثیر قرار می دهد بدون اعتنا به نهادهای مدنی 

تصمیم گیری کرد.
او در جــواب ایــن پرســش که افزایش ســن 
بازنشســتگی در ایران، با توجه به سن بازنشستگی 
در جهان آیا ضرورت نبود؟ گفت: موضوع این است 
که ناترازی صندوق های بازنشســتگی ریشــه در 
مسائل زیادی دارد. دولت، اصلاحات در صندوق های 
بازنشستگی را باید در دستور کار قرار دهد ولی این 
اصلاحات باید هدفمند، دقیق و گام به گام طراحی 

شود.
این کارشــناس بازار کار افزود: اولین گام در این 
اصلاحات باید مدیریت هزینه در این صندوق ها باشد. 
مدیریت هزینه لازم است با استفاده از فناوری های 
جدید برای وصول مطالبات تکمیل شود. در شرایط 
کنونی وصول مطالبات به صورت ســنتی، با نیروی 
کار زیاد و بروکراسی پیچیده و فرایند زمان بر صورت 
می گیرد و در نتیجه فشاری مضاعف به صندوق ها 

وارد می شود.
او با انتقاد از نحوه مدیریت صندوق ها و نگاه سیاسی 
به آنها تاکید کرد: متاسفانه شایستگی و تخصص در 
انتصابات این صندوق ها اصلا مدنظر نیست و حکم ها 
همگی براساس نگاه سیاسی صادر می شود. نتیجه 
این وضعیت نیز در درگیری شدیدی که صندوق های 

بازنشستگی با ناترازی دارند، قابل مشاهده است.
این فعال حوزه کارگری گفت: اتفاقا یکی از جوانب 
اصلاحات صندوق هــا دقیقا بایــد همین موضوع 
شکل مدیریت و بهسازی آن باشد. حال سوال اصلی 
اینجاســت که چرا دولت و مجلس بــدون توجه به 
ذینفعان تصمیم می گیرند و بار همه مشکلات را به 
دوش مردم می اندازند؟ اصلاح سن بازنشستگی در 
ایران یک ضرورت است اما این اقدام پایانی در پروسه 
اصلاح ساختار صندوق های بازنشستگی است و دولت 

مثل همیشه ساده ترین راه را انتخاب کرد. یعنی نه 
ساختار اداره صندوق و نه ساختار هزینه و مطالبات و... 
را تغییر نمی دهد اما سن بازنشستگی را بالا می برد و 
می گوید اصلاح کردم. این اقدام باید پس از یک سلسله 

اصلاح اتفاق بیفتد.
حاج اســماعیلی تاکید کرد: چنین اقداماتی در 
شرایط کنونی بحران زاست. دولت همواره نهادهای 
مدنی و نمایندگان تشکل ها را نادیده گرفته و عواقب 
این نادیده انگاری نیز در گسترش فقر و بحران در میان 
بازنشستگان و سالمندان مشهود است. بهتر است 
اصلاحات را از پایان شروع نکنید و به قواعد علمی و 
مدیریتی تن بدهید و خودتان را هم در سختی بیندازد 

والا این اقدامات نتیجه ای دربرنخواهد داشت.
وی گفت: تغییرات در بخش مشــاغل سخت و 
زیان آور بسیار گسترده است و بی تردید زندگی همه 
کارگران و حقوق بگیران تحت تاثیر قرار خواهد گرفت.

تامین اجتماعی،   
ناکارآمدتر   از همیشه   خواهد    شد

یک فعال صنفی دیگــر نیز با تاکیــد بر اینکه 
تغییرات اعمال شده در حوزه بیمه های اجتماعی، 
تعارضاتی را بــه وجود می آورد کــه آثار بلندمدتی 
خواهد داشــت، گفت: با مصوبــات اخیر مجلس و 
افزایش سن بازنشستگی، وضعیت تامین اجتماعی 
به سمتی خواهد رفت که نمی تواند پاسخگوی نیاز 
مستمری بگیران و شاغلان باشد و به ناکارآمدی این 

سازمان منتج خواهد شد.
حسن صادقی در گفت وگو با جماران با اشاره به 
اینکه مجلس به منظور کاهش ناترازی صندوق های 
بازنشستگی، سن بازنشســتگی را برای گروه های 
مختلف افزایــش داده، اظهارداشــت: در رابطه با 

این مصوبه مجلس آنچنان دچار شــوک شدیم که 
هنوز نتوانســته ایم خود را پیدا کنیم! متاسفانه ما 
شــاهد بدعت هایی در مجلس هستیم که حتی در 
لیبرال ترین مجالس هم ندیده ایم! قوانین باید برای 
جامعه هدف خود، به استناد اصل ۲۹ قانون اساسی، 
سیستم حمایتی تعریف کنند، نه اینکه حمایت ها را 

از آنها بردارند و بار اضافه بر دوش آنها تحمیل کنند.
وی افزود: پلکانی ســوابق را افزایــش داده اند و 
کسی که 30 ساله بازنشسته می شد، حالا باید بیش 
از 3۵ سال کار کند! سقف سن را به ۶۲ و ۵۵ سال برای 
مردان و زنان رسانده اند. قطعا این مساله به ناکارآمدی 
سازمان تامین اجتماعی منتج خواهد شد و سازمان را 
از پرداخت حقوق بازنشستگان ناتوان خواهد کرد؛ هر 
چند که این تنها مساله ای نیست که ما ناباورانه شاهد 

آن هستیم!

تاب آوری   سازمان  تامین   اجتماعی
 از   بین   می رود

رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری تاکید 
کرد: از یک سو، تغییرات اعمال شده در حوزه بیمه های 
اجتماعی و به دست گرفتن اختیارات قانونی تامین 
اجتماعی و از ســوی دیگر، تحمیل هزینه ها به این 
ســازمان در کوتاه مدت و بلندمدت، باعث می شود 
تاب آوری تامین اجتماعی از بین برود. سازمانی که تا 
به امروز روی پای خود ایستاده و به ۴۷ میلیون جمعیت 
ایران، خدمات چندوجهی ارائه می دهد با این مصوبه 
مجلس، وضعیتش به سمتی خواهد رفت که نتواند 
پاسخگوی نیاز مســتمری بگیران باشد، وضعیت 

کارگران شاغل که بماند!
صادقی با بیان اینکه وقتی مجلس به شکل پلکانی 
چندین سال به سن بازنشســتگی اضافه کرده، این 

به معنای چندین ســال پرداخت حق بیمه اضافی 
آن هم به شــکل پلکانی اســت، گفت: این قانون، 
تبعات اجتماعی متعددی به همراه خواهد داشت و 
نگرانی هایی در میان شاغلان ایجاد کرده است. یک 
شاغل با 30 سال خدمت، دچار فرسودگی شغلی و 
استهلاک جسمی و  روحی می شود. روشن است که با 
افزایش این سن، او نمی تواند کارآمدی مناسبی برای 
ایفای نقش خود داشته باشد. ضمن اینکه نرخ بیکاری 
 را هم افزایش خواهد داد و جوانــان نمی توانند وارد 

بازار کار شوند.

انگیزه بیمه پردازی  کاهش  می یابد
این فعال صنفی بــا تاکید بر اینکــه این قانون 
شیوه پرداخت حقوق و دســتمزد را برهم می زند، 
یادآورشد: افزایش سن بازنشستگی،  انگیزه را برای 
بیمه پردازی کاهش می دهد و افراد دیگر رغبتی برای 
ورود به سیستم بیمه نخواهند داشت. این وضعیت 
صندوق های بازنشستگی را با کمبود منابع مواجه 

خواهد کرد که چالش های بیشتری را ایجاد می کند.
وی با بیان اینکه مجلس یازدهم اقداماتی کرده که 
در حوزه قانونگذاری، جزو عجایب است، توضیح داد: 
مساله افزایش سهم حق بیمه در دوره خدمت سربازی 

را ببینید! سال ۵۴ تصویب شده بود که وقتی کارگری 
به سربازی می رود، مدت ســربازی اش جزو سوابق 
بیمه اش محسوب می شود مگر اینکه مجدداً به این 
شغل برنگردد اما اگر برگشت آن دو سال جزو سوابق 
بیمه اش محسوب می شــود اما مجلس این دو سال 
بیمه را برداشته و عنوان کرده که کارگر باید خود حق 

بیمه اش را در دوران خدمت سربازی پرداخت کند!
صادقی اضافه کرد: از سوی دیگر اخذ حق بیمه را 
به سازمان امور مالیاتی سپرده اند بدون اینکه بدانند، 
جامعه بیمه شــده در حوزه مستمری و درمان با این 
وضعیت دچار چه چالش هایی می شود و این فرآیند 
تحمیلی به آنها چه مخاطراتی را دربرخواهد داشت! 

ما در تصویب این قوانین تعارضاتی را شاهد هستیم که 
آثار آنی و بلندمدتی را به همراه دارد.

بدون   رضایت   جامعه   هدف، 
برای   مردم   نسخه   می پیچند

رئیس اتحادیه پیشکســوتان جامعه کارگری با 
تاکید بر اینکه نباید بدون رضایت جامعه هدف، برای 
آن نسخه بپیچیم، تصریح کرد: ماده 1۵ و 1۶ برنامه 
هفتم که درباره روابط کار است، به این دلیل که با ابلاغی 
تعارض دارد و خلاف نص صریح سیاست های کلان 
در حوزه صندوق های بیمه ای است باید اصلاحاتی 
داشت و به کمیسیون اجتماعی برمی گشت. شش 
ماه کمیسیون اجتماعی با حضور ذینفعان و شرکای 
اجتماعی، آن را بررسی کرد تا مصوبه مناسبی را به 
صحن ببرد که به قانون برنامه ششــم الحاق شود اما 
آن را نپذیرفتند و تصمیم جدیدی گرفتند که ما آن 
را در حوزه تامین اجتماعی بسیار خطرناک می بینیم!

وی با بیان اینکه در مصوبات اخیر، 1۹مقوله وجود 
دارد که هر کدام از آنها به تنهایی برای ناکارآمد کردن 
تامین اجتماعی کافی است، به تشــریح این موارد 
پرداخت و گفت: دولت به بدهی ۷0۵هزار میلیاردی 
خود به تامین اجتماعی، هیچ سود مرکبی تعلق نداده 
و آن را ساده محاسبه کرده است! بازپرداخت آن نیز در 
برنامه ششم، در قالب سهام و واگذاری مستغلات و 
املاک درنظر گرفته شده بود اما اکنون عنوان کرده که 
هیچ واگذاری صورت نگیرد! پول نقد هم که نمی دهند! 
در ارتباط با پرداخت سهم خود به تامین اجتماعی نیز 
عملاً برنامه ششم را کنار گذاشته و هیچ اشاره ای نکرده 
که باید سه درصد بازپرداخت را در ردیف بودجه ای هر 
ساله خود ببیند! براساس برنامه ششم، قرار بود ظرف 
۵ سال بدهی ســازمان پرداخت شود اما تنها کاری 
که کردند از کل ۷0۵هزارمیلیارد بدهی ما ۲30هزار 

میلیارد تومان را دادند!

قشر  ضعیف  تاوان   ناترازی ها   و 
سوءمدیریت های کشور   را   می دهد

صادقی با بیان اینکه چرا از محل شــرکت های 
ســرمایه گذاری، تامین اعتبار نمی شود که نیازی 
نباشد تاوان ناترازی در منابع و  مصارف را  قشر ضعیف 
کارگری بدهد، گفت: چرا قشر ضعیف کارگر باید تاوان 
ناترازی ها و بی مدیریتی در  اقتصاد کشــور را بدهد؟ 
وضعیت اقتصاد کشور ناپایدار است و اجرای این طرح 
به ضرر قشر کارگران خواهد بود. ناترازی ها مربوط به 
تامین اجتماعی است اما دولت پولی به آن نداده است! 
دولت در صندوق کشوری و لشگری هم ناترازی دارد 
ولی چگونه این همه مصوبه را برای صندوق های خود 

مدنظر قرار می دهد!

وی همچنین به مســائل مطرح شــده درباره 
متناسب ســازی حقوقی و رتبه بندی مستخدمین 
شاغل و غیرشاغل اشاره کرد و با بیان اینکه افزایش 
پلکانی حقوق در سه سال، برای صندوق کشوری و 
لشگری مزیت هایی دارد، اما این متناسب سازی سه 
ساله برای سازمان تامین اجتماعی، هیچ مزیتی ندارد، 
تصریح کرد: دولت هیچ منابعی را برای تامین بدهی ها 
و متناسب سازی حقوقی برای سازمان تامین اجتماعی 
در نظر نگرفته است. با درنظر داشتن همه این چالش ها، 
طرح افزایش سن بازنشستگی نه تنها مشکلی را حل 
نمی کند، بلکه  مشــکلات صندوق بازنشستگان را  

افزایش خواهد داد.
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جمع کردن بحران به جای حل آن

دولت پیشــین یعنی دولت حسن روحانی نام 
خود را دولت »اعتدال و امید« گذاشته بود یعنی 
قرار بود بین جناح های تندرو راســت و چپ، راه 
و رســم میانه روی و اعتدال را پیشه کند و همین 
دوری گزیدن از تندروی های راست و چپ زمینه 
را برای دمیدن امید در زندگــی مردم ایجاد کند. 
چیزی نگذشــت که اقتصاددانــان همراه دولت 
معرفی شــدند. آنهــا چهره های تازه بــه دوران 
رسیده ای نبودند بلکه اســامی آشنایی از اساتید 
دانشــگاهی بودند که در دولت های گذشــته نیز 
آقایان هاشــمی و خاتمی را همراهی کرده بودند. 
آنها آمده بودند تا با تجربه های پیشین خود در امر 
کشورداری گره ای از مشکلات اقتصادی کشور باز 
کنند. بحران صندوق های بازنشستگی یکی از این 
گره های ناگشوده بود؛ گره و بحرانی که از آن با نام 
»ابربحران« یاد کردند. این ابربحران عبارت بود از 

»ناهمترازی ورودی و خروجی صندوق ها«.
هر صندوق بازنشســتگی مانند یک حســاب 
بانکی یا کیف پول است که ســپرده گذار آن، فرد 
شاغلی اســت که ماهانه بابت حق بیمه مبلغی از 
حقوق او کسر می شــود و در این صندوق نزد نهاد 
بیمه گذار مانند ســازمان تامیــن اجتماعی نگه 
داشته می شود. این نهادها با آن پول سرمایه گذاری 
می کنند تا ارزش آن حفظ و افزایش یابد. این مبالغ 
طی ســال های خدمت فرد تجمیع شده و منابع 
پرداخت حقوق بازنشسته فرد پس از دوران اشتغال 
است یعنی بازنشســته ای که مستمری دریافت 
می کنــد از محل بیمه های پرداختی شــاغلان و 
سرمایه گذاری که روی حق بیمه گذشته او شده 
است حقوق بازنشســتگی اش را دریافت می کند. 
البته برای پایداری صندوق های بازنشستگی این 
دو مقدار یعنی مبالــغ ورودی و مقادیر خروجی 
نباید برابر و سربه سر شــود و همواره باید اولی از 

دومی بیشتر باشد.
به مرور و طــی عوامل اقتصــادی و اجتماعی 
متنوع در ایــران، نرخ موالید، کــم و نرخ بیکاری 
زیاد شــد. این دو عامل موجب شــد تــا ضریب 
پشــتیبانی یعنی کســری که صورت آن تعداد 
شــاغلان و مخرج آن تعداد بازنشســتگان است، 
روزبه روز کمتر شــود یعنی اگر تا دیروز ۶ نفر کار 
می کردند تا بتوانند با حق بیمه های شــان حقوق 
یک بازنشسته را بپردازند الان این نسبت به 3 یعنی 
مرز ورشکســتگی یک صندوق بیمه ای نزدیک 
شــده بود. بنابراین کفاف آن مستمری را نمی داد 
و صندوق با بحران مالی روبه رو شد. از سوی دیگر 
دولت بابت حق بیمه خود )۲درصد( طی سال های 
مختلف مبلغ هنگفتی را به سازمان های بیمه گر 

بدهکار بود.
اینجا بود که فکر بکری بــه ذهن اقتصاددانان 
مذکور زد: »اصلاحات پارامتریک«! خلاصه ساده 
این طرح این بود که سن و ســابقه بازنشستگی را 
بالا برد یعنی افراد سال های بیشتری را کار کنند 
و دیرتر بازنشست شود تا ورودی صندوق )یعنی 
حق بیمه شاغلان( حفظ شود و مجبور به پرداخت 
خروجی جدید )مستمری بازنشستگان( نباشند.

برای طرح ریزی و توجیه این طرح مقایسه های 
زیادی بین سن بازنشستگی در ایران و کشورهای 
دیگر انجام شــد. در این مقایســه آنچه غایب بود 
میزان دستمزد شاغلان و کیفیت زندگی در ایران 
و دیگر مناطق جهان بود. به موانع اشتغال در ایران 
توجهی نشــد همان طور که کســی به این سوال 
پاســخ نداد که دلیل کاهش نرخ موالید در ایران 
چیست؟ چه موانع ساختاری در اقتصاد کلان ایران 
موجب نرخ بیکاری بالا در ایران شــده است؟ چرا 
خانواده ها تمایلی به بچه دار شدن ندارند و چرا برای 
فارغ التحصیلان دانشگاهی کاری وجود ندارد؟ هیچ 
یک از اقتصاددان حامی دولــت به هیچ یک از این 
سوالات ساختاری پاسخ بنیادی نداد و ساده ترین 
راه را انتخاب کردند: افراد بیشــتر کار کنند و پس 
از بازنشستگی کمتر حقوق بگیرند تا دخل و خرج 

صندوق های بازنشستگی همتراز شود.
آنچه این روزها در مجلس تصویب شد و واکنش 
نیروی کار شاغل و بازنشسته کشور را برانگیخته 
اســت، نتیجه ســال ها تبلیغ و توجیه اتاق فکر 
دولت های گذشته است؛ اتاق فکری که عادت دارد 
برای رفع بحران، با تعرض بیشتر به کار و معیشت 

کارگران، آن را جمع کند.

یادداشت

در حالی که در جلسه روز دوشنبه شورای عالی کار قرار بود بحث ترمیم مزد کارگران 
مطرح شود، نماینده کارگران در این شورا از تشکیل قرارگاه مسکن ملی و استانی با هدف 
صاحبخانه کردن کارگران به عنوان دستاورد این جلسه خبر داد و گفت: بررسی پیشنهاد 
منطقه ای شدن دستمزد کارگران به دلیل عدم حضور دستگاه پیشنهاددهنده از دستور 

کار شورای عالی کار خارج شد.
هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا گفت: در نشست شورای عالی کار »مهدی مسکنی« 
معاون تعاون وزیر کار، مدیرعامل تامین اجتماعی و معاون وزارت صمت حضور داشتند 
ولی معاون مسکن وزارت راه نیامده بود که قرار بر این شد با همکاری وزارت راه و شهرسازی، 
قرارگاه مسکن در سطح ملی و استانی تشکیل شود زیرا برخی از موارد لازم است در شورای 
عالی مسکن مطرح شود. ابوی ابراز امیدواری کرد: با تشکیل قرارگاه مسکن، فاصله بین 
درآمد کارگران و میزان هزینه هایشان به تدریج و در یک فاصله زمانی کوتاه کاهش یابد و 

این شکاف پر شود. نماینده کارگران در شورای عالی کار افزود: وقتی قرارگاه مسکن تشکیل 
شود، تصمیمات در حوزه مسکن کارگری اتخاذ و راهکارها بررسی می شود. درحال حاضر 
حتی یک نسخه واحد برای جامعه کارگری نمی توانیم بپیچیم زیرا کارگر صنفی با کارگر 
صنعتی تفاوت دارد اما با تشکیل قرارگاه مسکن می توان از ظرفیت تسهیلات بانکی استفاده 
کرد یا کارفرمایان در بحث سرمایه گذاری و امتیازات بانکی به کمک بیایند لذا تشکیل این 

قرارگاه بسیار کارساز خواهد بود.
ابوی در عین حال حضور مدیرعامل تامین اجتماعی در جلسه را به دلیل رفع دغدغه های 
کارگران در خصوص هزینه های درمان عنوان کرد و گفت: اگر خدمات بیشتری در بحث 
درمان تامین اجتماعی به کارگران ارائه شود در کاهش هزینه های دارو و درمان آنها موثر 
خواهد بود. وی درباره تشکیل کارگروه دستمزد نیز گفت: کارگروه دستمزد با هدف بررسی 
ابعاد مزد کارگران همه ساله در سه ماهه آخر سال فعال می شود. موضوع دستمزد کارگران 
از طریق فعالیت کمیته دستمزد شــورای عالی کار به جریان می افتد و تلاش می کنیم 
با میزان حقوقی که برای جامعه کارگری مشخص شــده زندگی کارگر را عزتمندانه تر 
کنیم به نحوی که اگر کارگر فرضا هشــت میلیون تومان حقــوق می گیرد بتواند اجاره 
 خانه اش را بدهد و بخشی از فاصله و شکافی که بین دریافتی کارگر و خط معیشت است، 

جبران شود.

فراموشی وعده ترمیم مزد کارگران

خروجی جلسه شورای عالی کار ایجاد یک قرارگاه دیگر شد

گفت وگو

افزایش سن بازنشستگی به دلیل مصوبات و مدیریت های غلط در حوزه صندوق های بیمه ای

همیشه بار اصلاحات روی دوش مردم است خسرو صادقی بروجنی
پژوهشگر حوزه تامین اجتماعی

صادقی: افزایش سن بازنشستگی،   
انگیزه را برای بیمه پردازی کاهش 
می دهد. این وضعیت صندوق های 

بازنشستگی را با کمبود منابع مواجه 
خواهد کرد که چالش های بیشتری را 

ایجاد می کند

حاج اسماعیلی: دولت مثل همیشه 
ساده ترین راه را انتخاب کرد. 

یعنی نه ساختار اداره صندوق و نه 
ساختار هزینه و مطالبات و... را تغییر 
نمی دهد اما سن بازنشستگی را بالا 

می برد و می گوید اصلاح کردم
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قزوین- مصطفی مرادی، خبرنگار 
توسعه  ایرانی: تیم تیراندازی شرکت 
آب منطقه ای قزوین در هشتمین دوره 
مسابقات تیراندازی سراسری بانوان 

وزارت نیرو خوش درخشید و اول شد.
هشتمین دوره مسابقات تیراندازی 
سراســری بانوان وزارت نیــرو که به 
مناسبت گرامیداشــت یاد و خاطره 

شــهدای این وزارتخانه بــه میزبانی 
شرکت برق منطقه ای اصفهان برگزار 
شد، با معرفی نفرات و تیم های برتر به 

کار خود پایان داد.

هشتمین دوره مسابقات تیراندازی 
سراسری بانوان وزارت نیرو به منظور 
گرامیداشــت یاد و خاطره شهداء این 
وزارت خانه با حضور 76 ورزشکار، پس 

از دو روز رقابت با معرفی نفرات برتر به 
پایان رسید.

در این دوره از مسابقات 76 تیرانداز 
از 12 استان کشور در قالب 17 تیم در 
دو رشته تیراندازی با تفنگ و تپانچه 

بادی با یکدیگر به رقابت پرداختند.
در پایان این رقابتها در مســابقات 
انفرادی رشــته تیرانــدازی با تپانچه 
بادی خانم ها مهنوش جناب و طاهره 
ابراهیمی توانا از شرکت آب منطقه ای 
قزوین به ترتیب حائز مقام های اول و 

دوم در این رشته شدند.
در رشته تیراندازی با تفنگ بادی در 
بخش انفرادی نیز خانم طاهره نصیری 
از شرکت آب منطقه ای استان قزوین 

در جایگاه نخست ایستاد.
در رشته تیراندازی با تفنگ بادی 
در بخش تیمی نیز تیم شــرکت آب 
منطقه ای اســتان قزوین متشکل از 
خانم ها طاهره نصیری، مهری ملکی 
فرد و گیســو کاکاوند به مقام نخست 
رســیدند و تیم های صنعت آب و برق 
خوزستان و تیم برق منطقه ای اصفهان 
نیز به ترتیب در جایگاه دو م و سوم قرار 

گرفتند.

در رشته تیراندازی با تپانچه بادی در 
بخش تیمی تیم شرکت آب منطقه ای 
استان قزوین متشکل از خانم ها طاهره 
ابراهیمی توانا، شیما کبیری و مهنوش 
جناب به مقام نخســت رسیدند و تیم 
های بــرق منطقه ای اصفهــان و تیم 
صنعت آب و برق اســتان مرکزی نیز 
به ترتیب در جایگاه دوم و ســوم قرار 

گرفتند.
در رشته مجموع تیراندازی با تفنگ 
و تپانچه بادی نیــز به ترتیب تیم های 
شرکت آب منطقه ای استان قزوین، 
برق منطقــه ای اصفهان و صنعت آب 
و برق خوزستان در جایگاه اول تا سوم 

این دوره از مسابقات قرار گرفتند.

در مسابقات سراسری بانوان وزارت نیرو : 

تیم تیراندازی شرکت آب منطقه ای قزوین اول شد

تیم تیراندازی شرکت 
آب منطقه ای قزوین در 

هشتمین دوره مسابقات 
تیراندازی سراسری بانوان 

وزارت نیرو خوش درخشید 
و اول شد.

گرگان-آذری،خبرنگارتوســعه ایرانی: درجلســه ای 
با حضور مدیر مخابرات منطقه گلســتان ، از فعالان پروژه 
بازاریابی وفروش ftth تقدیر شد .  در جلسه ای که به منظور 
هماهنگی وهمفکری در پروژه بازاریابی وفروش ftth برگزار 
شد از 6 نفر از فعالان این پروژه تقدیر شد . در این جلسه که با 
حضور دکتر غلامعلی شهمرادی برگزار شد ، ابتدا گزارش از 
عملکرد گروههای بازاریابی وفروش سرویس ftth ارائه که 
براساس آن نتایج حاصل از فعالیت 7 ماهه این گروهها اعلام شد 
. مدیر مخابرات منطقه گلستان با ابراز خرسندی از روند فعالیت 
های اجرایی این پروژه ونتایج حاصل ، همکاری بین بخشی 
وحمایت حوزه های مختلف را ضروری دانست و افزود:موانعی 
که در ابتدای پروژه با آن روبرو بوده ایم با هم اندیشی وتبادل 

نظر برطرف شده وفرآیندهای کاری آن با بهبود همراه شده 
وموجب سرعت بخشیدن به آن شده است . وی همچنین بهره 
مندی حداکثری از ظرفیت های درون سازمانی را دستاورد 
اجرای این پروژه دانست وگفت : حضور کارشناسان متخصص 
وبهره مندی از دانش وتخصص ومهارت آنها در اجرای پروژه 
بازاریابی ، فروش ودایری سرویس ftth موجب شده توسعه 
فیبرنوری در شهرستان گرگان رشد دو چندان داشته باشد . 
مدیر مخابرات منطقه گلستان قدردانی از زحمات انجام شده 
را لازم دانست ودر پایان جلسه از 6 نفر از فعالان این پروژه آقایان 
مهدی بها آبادی ، مهران حجتی ، رضا آلوستانی ، محمد داعی 
وحسین فندرسکی همچنین خانم ملیحه محمد پور تقدیر 

بعمل آمد .

سنندج- گلاله فرهادی،خبرنگارتوســعه ایرانی: رئیس 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری سنندج از اعمال تخفیف 6 
ساله هزینه مدیریت پسماند برای شهروندان خبر داد و گفت: این 
بسته تشویقی برای نخستین بار و با هدف حمایت از شهروندان 

در سازمان مدیریت پسماند شهرداری سنندج اجرا می شود.
شکور صلواتی اظهار کرد: واحدهای مسکونی و غیر مسکونی 
بر اساس میزان پسماند خود، موظف به پرداخت هزینه لازم برای 

جمع آوری، حمل، دفع و پردازش زباله ها هستند.
وی با اشــاره به تصویب قانون مدیریت پســماند در 20 
اردیبهشت ماه 1383 از سوی مجلس اظهار کرد: میزان و نحوه 
محاسبه هزینه مدیریت پسماند مسکونی، از طریق فرمولی 
است که در دستور العمل اعلامی شــهرداری هر شهر، به طور 

جداگانه، اعلام می شود که این قانون از سال 87 در شهرداری 
سنندج اجرا شده است. به گفته رئیس سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری سنندج، عدم اطلاع مناســب از اعمال این قانون از 
سوی شهروندان موجب شده تنها در زمان خرید و فروش ملک و 
یا تقسیم ارث شهروندان اقدام به پرداخت بهای خدمات پسماند 
نمایند. صلواتی اذعان کرد: هزینه های مدیریت پسماند مسکونی 
باید به طور سالانه، پرداخت شود و در صورت عدم پرداخت، مبلغ 

این نوع از عوارض، مشمول جریمه خواهد شد.
وی افزود: در راســتای حمایت از شــهروندان با پیشنهاد 
شهرداری مصوبه تخفیف هزینه های مدیریت پسماند در سال 
گذشته به شورا داده شــد و در نهایت با تخفیف 6 ساله هزینه 

مدیریت پسماند تا سال 92 موافقت شده است.

  FTTH تقدیر از فعالان پروژه بازاریابی وفروش 
در مخابرات منطقه گلستان 

 اعمال تخفیف 6 ساله بهای خدمات پسماند
 در سنندج

خبرخبر

شیراز –قاسم توانایی ، خبرنگارتوسعه ایرانی: کسب مقام برتر مجمع خیرین تامین سلامت فارس در همایش سراسری برای 
ایران در اولین گردهمایی تجلیل از مراکز خیریه و گروه های جهادی برتر دانشگاهی سراسر کشور تحت عنوان ))برای ایران((، 
مجمع خیرین تامین سلامت فارس به عنوان خیریه برتر دانشگاهی در کنار 4 خیریه برتر دانشگاه ههای سراسر کشور معرفی گردید. 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در این گردهمایی گفت: کار برای خدا خستگی و ناامیدی ندارد و بدون نتیجه 
هم نیست، پس خاستگاه کار جهادی برخاسته از نظام بروکراسی اداری و طیف بندی نیست بلکه در یک فضای توام با ایثارگری و از 
خودگذشتگی انجام می شود. همچنین ماهیت و صورت کار جهادی، داوطلبانه است. البته ما در برنامه هفتم توسعه یک بند، برای 
گروه های میانی و جهادی و نیروهای داوطلب لحاظ کردیم که این به معنای گنجاندن آنها در ضوابط اداری نیست بلکه هدف این بود 
که در سیستم نظام اداری مانعی بر سر راه کارهای جهادی نباشد. مدیر عامل مجمع خیرین تامین سلامت فارس و مدیر سازمانهای 
مردم نهاد دانشگاه با اشاره به فعالیت موفق بیش از 2500خیر در عرصه ی سلامت استان فارس گفت : با توجه به ارزیابیهای تخصصی 
کمیته ی تحقیقاتی این همایش ، مجمع خیرین تامین سلامت فارس از لحاظ داشتن تعداد خیرین حامی این مجمع ، نیازسنجی 
و تنوع در حوزه های فعالیت ، میزان جذب کمک های مالی خیرین شامل 51 هزار میلیارد تومان طی 21سال و پوشش خوب 
نیازهای استانی با داشتن 32 دفتر شهرستانی به عنوان یکی از خیریه های برتر کشور شناخته شده است . شایان ذکر است در این 
همایش ملی که از سوی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه برگزار گردید نیز از طرف مجلس شورای اسلامی از ترویج 

فرهنگ یاری و مشارکت در امور عام المنفعه این مجمع با اهدای لوحتقدیر شد.

کرج - معصومه امین زاده، خبرنگارتوسعه ایرانی: رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شور ای اسلامی شهر کرج با اشاره به 
طرح آزاد سازی حریم رودخانه کرج با دستور رییس قوه قضائیه گفت: اکنون مدیریت شهری کرج با ساخت تفرجگاه و پیاده راه 

عمومی به زیباسازی بستر این رودخانه اهتمام دارد.
حسین مهاجری در آیین آغازین عملیات ساخت قطعه دوم تفرجگاه عمومی پارکرود در حاشیه رودخانه کرج که باحضور 
دادستان محترم کرج،رئیس کل دادگستری استان البرز ، معاونین قضایی استان البرز، مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان 
البرز ، رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر کرج، شهردار و مدیران شهری برگزار شد، اظهارداشت: رودخانه کرج از محدوده پل 
حامی واقع در شرق کرج تا پل بیلقان در شمال شرقی این کلانشهر برای احداث فضای سبز و تفرجگاه عمومی در اختیار شهرداری 

کرج قرار گرفته است.
وی ادامه داد: مدیریت شهری کرج طی سال گذشته و امسال قطعه نخست پارکرود را در حاشیه رودخانه کرج احداث و مورد بهره 

برداری قرار داد و اکنون نیز قطعه دوم این مکان تفریحی در دست ساخت قرار گرفته است.
عضو شورای اسلامی شهر کرج گفت : برای نصب المان های زیبا در حریم و بستر رودخانه کرج بیش از70 طرح مختلف مورد 

بررسی قرار گرفت که از میان آنها 10 طرح برتر توسط کارشناسان خبره انتخاب شد.
وی ادامه داد: سازمان سیما ، منظر و زیباسازی شهرداری کرج ماموریت یافت تا این پروژه عظیم را در چند مرحله به سرانجام 

برساند تا مردم بومی و گردشگران بتوانند از فضای تفرجگاهی مناسب حاشیه رودخانه کرج لذت ببرند.

اهتمام مدیریت شهری به زیبا سازی بستر رودخانه کرجرتبه برتر مجمع خیرین تامین سلامت فارس در کشور

  افزایش خلاقیت کودکان
 با ابزارهای متنوع تکنولوژی

 نویسنده:محمد رضایی بختیاری
ابتدا بشر تفکرات خود را روی سنگواره ها یا پوست  در 
نوشتن،  نعمت  یافتن  از  پس  مینمود.  ترسیم  حیوانات 
را به صورت  انسان  نویسی عمیق ترین تفکرات  داستان 
گذر  با  میگذاشت.  اشتراک  به  همگان  برای  عمومی 
زمان افراد کلام خویش را موزون اداکردند و ژرف ترین 
با اشعار و متون ادبی بروز دادند. این روند  احساسات را 
و  تکنولوژی  پیشرفت  با  دارد.   ادامه  همچنان  پیشرفت 
پیدایش هوش مصنوعی، این مهم نیز دستخوش تغییراتی 
خواهد شد.این مقاله به افزایش مهارت کودکان و پروش 
افراد خلاق و موفق می پردازد:  امروزه ابزارهای مختلف و 
متنوعی از تکنولوژی در راستای افزایش خلاقیت کودکان 
وجود دارد . انتخاب ابزار مناسب و کاربردی برای والدین 
از اصول اولیه و اساسی می باشد، که باید کارایی و بازدهی 
ابزار انتخابی در بالاترین سطح ممکن باشد. نوشتن داستان 
نه تنها در پروش خلاقیت کودکان به میزان قابل توجه ای 
کمک میکند بلکه به ارتباط برقرار کردن آنان با جامعه در 
آینده نیز کمک خواهد کرد.  از آنجاییکه داستان نویسی 
با تصورات و خیالات نویسنده سر و  به صورت مستقیم 
کار دارد، بهترین تمرین نیز جهت قدرتمند نمودن ماهیچه 
های مغز می باشد، تمرینی که به مرور نهادینه شده و به 
صورت ناخودآگاه کودکان امروز رو به خلاقان و کار آفرینان 
آینده بدل می کند. خلاقیت به معنی خلق ایده و راهکار 
های جدید برای حل مسائل می باشد . با افزایش خلاقیت 
، کودکان قادر خواهد بود مسائل پیشرو رو به روش های 
جدیدو اثربخش حل نمایند که این امر کلید موفقیت در 
انجام  تحقیقات  طبق   . بود  خواهد  ها  آن  آینده  زندگی 
شده در مجله رفتار خلاقانه، داستان نویسی اجازه میدهد 
تا روایت های گفته نشده بازگو شده و در نتیجه خلاقیت 
پرورش یابد. خلاقیت و تخیل دو بال برای پرواز در سرزمین 
داستان ها می باشند . نویسندگی علاوه بر قدرتمند کردن 
قدرت ذهن به افزایش توانایی کودکان در یادگیری زبان 
و توسعه دایره لغات نیز کمک میکند. از آنجایی که پایه 
و اساس هر موفقیتی برقراری ارتباط موثر می باشد لذا 
تمرین این امر در دوران کودکی به یقین ضروری به نظر 
میرسد، کودکان می بایست با استفاده از نوشتن داستان  یا 
حتی خاطرات روزانه خود این مهارترا بیش از پیش پرورش 
دهند. همین امر باعث افزایش هوش کلامی کودکان می 
شود. با نوشتن کودکان یاد میگیرند که چه طور لغات را 
در جای درست استفاده کنند و مترادف لغات را بهتر به 
ذهن میسپارند.  داستان نویسی در واقع نوعی خود اظهاری 
و بروز احساسات می باشد، تخلیه احساسات و در نتیجه 
تخلیه ذهن از مهمترین اصول اولیه جهت سلامتی روان 
می باشد سعی در نوشتن ابتدایی ترین قدم در این راه 
خواهد بود. کودکان با درک و یادداشت احساسات خود 
پیدا  دست  عمیقی  شناسی  خود  به  داستان(  قالب  )در 
میکنند . نوشتن علاوه بر تمام مزایای یاد شده به افزایش 
قدرت حافظه نیز کمک میکند. حافظه دیداری از اولین 
حافظه هایی است که در این راستا قدرتمند میگردد، این 
موضوع باعث تقویت املا نویسی و درست نویسی کلمات در 
کودکان میگردد. برای بهنر نوشتن باید بیشتر مطالعه نمود 
و این امر برای کودکان ضروری و البته هدفمند می باشد. 
در این مسیر باید به کودکان کمک کرد تا مطالعه کننددر 
متونی که علاقمند هستند و دایره لغات خود را افزایش 
دهند .  با پیشرفت تکنولوژی هوش مصنوعی جایگاهی 
ویژه ای در بین مخاطبان باز نموده است و تقریبا تمام اقشار 
را حتی در حد یکبار برای امتحان نمودن ، در گیر نموده 
است . قطعا هوش مصنوعی در حوزه ی پر مخاطب و مفید 
با تحقیقات  ارائه زیادی دارد.  نویسندگی نیز نکات قابل 
صورت گرفته ، اعتماد به نفس کودکانی که در نویسندگی 
از هوش مصنوعی استفاده میکنند ، بیشتر از سایرین می 
باشد .  هوش مصنوعی محیطی امن برای استفاده از تمام 
مزایای یاد شده است که می تواند با قدرت فوق العاده و روز 
افزون خود خود به رشد کودکانمان کمک کند .برای شروع 
این راه هیجان انگیز بهتر است قدم های زیر را با فرزندانتان 
طی کنید:  بهتر است در ابتدا از کودکتان بپرسید، داستان 
او قرار است در کجا اتفاق بیفتد ؟ در جنگل ، خانه ، پارک 
؟  افتد  اتفاق می  بپرسید که داستان در چه زمانی   ... و 
گذشته ، حال یا آینده  به طور کلی بپرسید که در داستان 
چه اتفاق هایی قرار است بیفتد ؟ در این مرحله نیازی به 
جواب های دقیق و با جزئیات نیست . دقت کنید در این 
مرحله مانع بروز احساسات و عواطف کودک نشوید. هر 
چه به ذهن فرزندتان میرسد یاداشت نمایید . او را تشویق 
کنید تا با آرامش خاطر خیال پردازی کند. در انتها جدولی 
از تفکرات کودک تهیه کنید و از او بخواهید به شما توصیح 
بدهد که نسبت به شخصیت ها چه احساسی دارد، سعی 
کنید به کودک در استفاده از کلمات مناسب کمک کنید. 
احساسات کودکان در این مرحله نمایش داده میشود و این 
شروع زیباتر شدن داستان است. این جدول را به صورت 
دوره ای تهیه و مقایسه کنید ، برای هر داستان جدولی 
بنویسید و از کودک خود بخواهید تا داستان خود را واضح 
و با بهترین کلماتی که با آن ها آشنایی دارد بنویسید . 
دقت نمایید که در این فرآیند هیچگونه استرس یا فشاری 
را به فرزندان تحمیل نکنید و این موضوع را به صورت 
بازی و همراه با نشاط انجام دهید تا هر روز جذاب تر شده 
و بستر مناسب برای نوشتن های طولانی را برای کودک 
فراهم نماید. توجه داشته باشید در ابتدا کودکان را تشویق 
و سپس به اصلاح متون آن ها اقدام نمایید . این اصلاح می 
بایست بسیار آرام و با دقت فراوان باشد تا موجب دلزدگی 
کودک نگردد. در کلام آخر تشویق و ترغیب فرزندان به 
ادامه، راه مهم ترین قدم در جهت طی مسیر رشد خواهد 
بود که می بایست به شیوه ای اصولی و درست انجام گیرد. 
در این راه همواره باید در تلاش بود تا فضایی برای نوشتن 
و صحبت کردن کودکان در خصوص موضوعات مختلف 
فراهم گردد آن ها را تشویق کنید تا در خصوص جزییات 
مسایل خود یادداشت برداری کنند و تلاش کنند تا این 
. به یاد داشته  با بهترین کلمات توصیف کنند  وقایع را 
باشید تقویت این مهارت در زوایای گوناگون زندگی آینده 
آنان تاثیرات شگرفی خواهد داشت . فراموش نکنید این 
فرآیند علاوه بر رشد کودک به رشد شما نیز کمک شایانی 
خواهد کرد . کافی است یکبار آن را امتحان کنید و قطعا 

موارد جالبی را تجربه خواهید کرد.

یادداشت
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حالا دیگر جواب خیلی از سوال ها در مورد 
ترکیب نهایی تیم های یورو مشخص شده 
است. با صعود ایتالیا به این تورنمنت، می توان 
گفت که هیچ تیم بزرگی عملا این جام را از 
دست نداده است. جام جهانی 2006 در آلمان، 
یکی از منظم ترین و بهترین دوره های تاریخ 
جام جهانی بود. این بار هم آلمانی ها به دنبال 
برگزار کردن یکی از جذاب ترین دوره های 
این جام هستند. رقابتی که تابستان 2024 
با حضور 24 تیم در آلمان برگزار می شود. 
حضور همه تیم های بــزرگ نیز هیجان و 

اعتبار زیادی به این جام می دهد.

میزبانی  که   رکورددار  است
آلمان اولین تیمی بود که حضورش در دوره 
بعدی رقابت های جام ملت های اروپا قطعی شد. 
آنها در رقابت میزبانی به برتری دست پیدا کردند 
اما بعد از حدود 18 سال، دوباره یک رقابت بزرگ 
ملی را به کشور خودشان کشاندند. آلمان تا امروز 
13 بار در جام ملت ها حاضر بوده و در این زمینه 
رکورددار اســت. آنها حالا بــرای چهاردهمین 
حضورشــان در این تورنمنت آماده می شــوند. 
فوتبال آلمان سال 2014 قهرمان جهان شد اما 
از آخرین قهرمانی این تیم در اروپا زمان بیشتری 
سپری شده اســت. آلمان آخرین بار در سال 96 
قهرمان یورو شد. دوره ای که آخرین میزبانی این 
تیم در جام ملت ها نیز محســوب می شود. حالا 

ناگلزمان جوان امیدوار اســت موفقیت بزرگی را 
برای فوتبال در این کشــور رقم بزند. هرچند که 
شکست دور از انتظار تیم تحت هدایت او روبه روی 
ترکیه، برای هــواداران فوتبــال در آلمان کمی 

نگران کننده  بوده است.

کم تجربه ترین ها
از بین 21 تیمی که به رقابت های جام ملت های 
اروپا در ســال 2024 صعود کرده اند، دو تیم تنها 
ســابقه یک بار حضور در این تورنمنت را دارند. 
اسلوونی ســال 2000 به یورو رسیده بود و حالا 
پس از 24 ســال، بالاخره باز هم بخشــی از این 
تورنمنت در فوتبال اروپا خواهد بود. آلبانی نیز در 
همه تاریخش فقط یک بار در سال 2016 در یورو 

شرکت کرده بود و حالا برای دومین بار بین تیم های 
صعودکننده این جام دیده می شود. آلبانی به عنوان 
تیم صدرنشــین گروهش به جام ملت ها رسیده 
و شاید بتواند یکی از تیم های غافلگیرکننده این 

تورنمنت باشد.

قهرمان  هم   هست
قرار گرفتن در یک گروه دشــوار با انگلیس و 
اوکراین، این نگرانی را به وجود آورده بود که ایتالیا 
ممکن است مثل جام های جهانی قبلی، این یورو 
را هم از دست بدهد. تیم مانچینی در شروع خیلی 
هم خوب نتیجه نگرفت اما ورود اسپالتی اوضاع 
را برای ایتالیا بهتر کــرد. آنها پس از یک پیروزی 
پرگل روبه روی مقدونیه شمالی، در روز آخر به یک 
تساوی برابر اوکراین نیاز داشتند تا خودشان را به 
جام ملت ها برسانند. این بازی با تساوی بدون گل 
تمام شد تا مدافع عنوان قهرمانی هم جزو تیم های 
صعودکننده به یورو باشد. به نظر می رسد دمیده 
شدن روح فوتبال دلخواه اسپالتی در این تیم، ایتالیا 
را به تیم جذابی تبدیل کرده است. تیمی که بدون 
شک، یکی از مدعیان جدی قهرمانی یورو خواهد 
بود. البته ایتالیا در قرعه کشی یورو در سید سه یا 
چهار خواهد بود. اتفاقی که این تیم را در یک گروه 

بسیار سخت در این تورنمنت  قرار می هد.

یک   حضور   هیجان انگیز
صعود تیم ملی ترکیــه به یورو نیــز یکی از 
اتفاق های جذابی بود که برای این رقابت ها رقم 
خورد. ترکیه البته در دو دوره قبلی این رقابت ها 
نیز حاضر بوده اما به خاطر غیبت در جام جهانی، 
نگران رســیدن یا نرسیدن به یورو شــده بود. با 
حضور وینچنزو مونتــا روی نیمکت، ترک ها 
عملکرد بسیار خوبی در دور مقدماتی داشتند و 
حتی زودتر از پایان بازی ها توانستند خودشان را 
به این جام برسانند. این تیم و طرفدارانش همیشه 
لحظه های فوق العاده ای در جام ملت ها ساخته اند 
و بدون شک یکی از تیم های دوست داشتنی این 

تورنمنت خواهند بود.

سید    یکی ها
شــش تیم از همین حالا به عنوان 6 سرگروه 
رقابت های یورو انتخاب شده اند. آلمان به عنوان 
کشــور میزبان جام طبق روال مرسوم سرگروه 
اولین گروه به شمار می رود. پرتغال، فرانسه، اسپانیا، 
انگلیس و بلژیک نیز تیم های دیگری هستند که در 
سید اول قرعه کشی قرار خواهند گرفت. تیم هایی 
که در دور گروهی به هم برخورد نخواهند کرد. قرار 
گرفتن هلند در سید سوم و احتمال حضور ایتالیا 
در سید چهارم اما ممکن است یک گروه وحشتناک 
در این تورنمنت بسازد. اگر این دو تیم در یک گروه 
قرار بگیرند، این دوره از جام ملت های اروپا بسیار 

دیدنی خواهد شد.

سه   سهمیه   خالی
دوازده تیم اروپایی برای پر کردن ســه جای 
خالی بعدی، در سه مســیر مختلف با هم رقابت 
می کنند. در هر مسیر چهار تیم ابتدا نیمه نهایی 
را برگزار خواهند کرد و ســپس در دیدار فینال با 
هم روبه رو می شوند. در نهایت هم از هر مسیر یک 
تیم راهی رقابت های جام ملت های اروپا می شود 
تا ترکیب 24 تیم برای جــام ملت های 2024 به 
تکامل برسد و وضعیت نهایی تیم ها نیز مشخص 
شود. به نظر می رســد همه چیز برای برگزاری 
 یکی از هیجان انگیزتریــن دوره های تاریخ یورو 

آماده است.

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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اردوی آخر در راه قهرمانی جهان
بیست وششمین دوره مســابقات قهرمانی جهان 
هندبال بانوان از  تا 26 آذر به میزبانی ســه کشور نروژ، 
دانمارک و سوئد برگزار می شود. تیم ملی هندبال بانوان 
کشورمان هم که دومین حضورش در این میدان جهانی 
را پیش رو دارد، در هرنینگ دانمارک به مصاف رقبای 
خود می رود. هندبالیست های کشورمان که در نخستین 
تجربه حضورشان در قهرمانی جهان حسابی به چشم 
آمدند، برای این دوره از رقابت ها تاکنون پنج مرحله اردو را 
پشت سر گذاشته اند و ششمین و آخرین مرحله تمرینات 
خود را با 16 بازیکن نهایی اعزامی به مسابقات از سوم تا 
هفتم آذر در تهران برگزار می کنند. مینا وطن پرست، 
هانیه لک، آرزو محمدی، ســاناز رجبی، مائده عشاقی، 
فاطمه مریخ، ستاره رحمانیان، اسراء زندی، آرزو کیانی آرا، 
بهار ایزدگشب، عطیه شهسواری، زهرا فقیهی، نسترن 
گودرزی فراهانی، فاطمه خلیلی بهفر، حدیث نوروزی و 
مهربان بدوی 16 بازیکنی هستند که به این اردو دعوت 
شده اند. بر اساس برنامه اعام شــده، ملی پوشان ایران 
در نخســتین دیدار خود در مرحله مقدماتی، نهم آذر 
از ســاعت 22 به وقت ایران به مصاف لهستان می روند، 
در دومین بازی 11 آذر از ســاعت 19:30 به وقت ایران 
رودرروی آلمان صف آرایی می کنند و در آخرین دیدار 
خود در این مرحله از ســاعت 19:30 روز 13 آذر مقابل 

ژاپن به میدان می روند.
هندبال بانوان ایران همچنان جزو کم تجربه های این 
مسابقه است و نمی توان انتظاری زیادی از آنها داشت. 
آنها اگر بتوانند نسبت به دوره قبل نمایش های زیباتری 
ارائه کنند و به رده ای بهتر برسند، پیشرفت تلقی می شود 

و امیدها را برای آینده زنگه نگه می دارد. 

سرمربی کره ای با تیروکمان می ماند
شهریور سال گذشته بود که فدراسیون تیروکمان 
قراردادی با رقم ماهانه ۷000 یورو با ســرمربی جدید 
کره ای تیم ملی امضا کرد. آن زمان اعام شد قرارداد کلی تا 
پایان المپیک 2024 پاریس است و در عین حال قرارداد 
کوتاه مدتی نیز تا پایان سال گذشته بین طرفین به امضا 
رسید که رقم ماهانه آن تا پایان المپیک 2024 پاریس 
ماهانه ۷000 یورو بود و بر اســاس این قرارداد، هونگ 
سونگ هو به صورت همزمان ســرمربی تیم های ملی 
جوانان و بزرگسالان ایران در رشته های کامپوند و ریکرو 
شد.  در ادامه فدراسیون تیراندازی با کمان قرارداد هونگ 
سونگ هو سرمربی کره ای تیم ملی را تا پایان مسابقات 
قهرمانی آسیا که آبان سال جاری در تایلند برگزار شد، 
تمدید کرد. روز گذشته نیز بر اســاس اعام غامرضا 
شعبانی بهار، رییس فدراسیون تیراندازی با کمان قرارداد 
سرمربی تیم ملی تا خردادماه سال آینده با مبلغی برابر 6 

هزار یورو ماهانه یا معادل ریالی آن تمدید شد. 
    

مشکلات پینگ پنگ در راه  قهرمانی جهان
رقابت های تنیــس روی میز قهرمانــی جهان 2۷ 
بهمن تا 6 اسفند در بوســان کره جنوبی برگزار خواهد 
شــد. تیم ملی تنیس روی میز ایران نیز یکی از 64 تیم 
شرکت کننده در این رقابت هاست که با ترکیب نوشاد 
و نیما عالمیان، امیرحســین هدایی، متین حیدری و 
موسوی عازم بوسان خواهد شد. این دوره از رقابت های 
قهرمانی جهان با حساســیت و اهمیت بسیار زیادی 
برگزار خواهد شــد، چراکه این میدان حکم گزینشی 
المپیک را دارد و هشــت تیم برتر مســابقات سهمیه 
مســتقیم بازی های 2024 پاریس را کسب می کنند. 
بنابراین نتیجه گیری در این رویداد برای تنیس روی میز 
که کسب سهمیه تیمی المپیک برای اولین بار را دنبال 
می کند، اهمیت زیادی دارد. اگر تنیس روی میز ایران 
از این رقابت ها به نتیجه نرسد، باید قید سهمیه تیمی 
را بزند و امیدوار به کسب سهمیه انفرادی از رقابت های 
آسیای میانه بماند. این در حالی است که تشکیل اردوی 
آماده سازی ملی پوشــان به خاطر فعالیت باشگاهی و 
خارج از کشور آنها به بن بســت خورده و کار را از همین 
حالا برای شان سخت کرده است. تیمی که در دو دوره 
اخیر بازی های آسیایی دست به تاریخ سازی زده و حالا 
همه انتظار دارند سهمیه تیمی را در دستان شان ببینند. 

ورزش بانوان

منهای فوتبال

آدرنالین

قرار گرفتن در یک گروه دشوار با 
انگلیس و اوکراین، این نگرانی را 

به وجود آورده بود که ایتالیا ممکن 
است مثل جام های جهانی قبلی، 

این یورو را هم از دست بدهد. 
شاگردان اسپالتی اما با تساوی 

برابر اوکراین در روز آخر، خودشان 
را به جام ملت ها رساندند

فصل جدید لیگ فوتبال زنان ایران سرانجام چند روز قبل آغاز شد. فصلی 
که 10 تیم مختلف در آن حضور دارند و با توجه به تعداد تیم های مدعی، به نظر 
می رسد که فصل بسیار جذابی برای فوتبال زنان ایران باشد. در چند شهر 
مختلف تماشاگران خوبی برای تشویق بانوان راهی استادیوم ها شدند و این 
نشانه ای نیست که به سادگی نادیده گرفته شود. فوتبال ایران در رده بانوان 
قدم های بلندی برداشته و حالا انتظار می رود که بهترین فصل لیگ برتر زنان 

تا امروز به زودی رقم بخورد.

برد   انتقامی   با   شبنم
مورد توجه ترین بازی این هفته، دیدار بین تیم های شــهرداری سیرجان و ملوان 
بندرانزلی بود. این بازی به دو دلیل، کاما خاص و متفاوت از همه دیدارهای دیگر این هفته 
به نظر می رسید. اول اینکه دو ستاره سابق شهرداری سیرجان که سال ها در عضویت این 
تیم بودند، حالا برای ملوان بازی می کردند. شبنم بهشت و افسانه چترنور دورانی طایی 
در سیرجان داشتند اما فصل گذشته در این باشگاه با مشکاتی روبه رو شدند و این تیم را 
ترک کردند. در سمت مقابل نیز مریم ایراندوست روی نیمکت سیرجانی ها دیده می شد. 
چهره ای که سال ها در باشگاه ملوان حضور داشت و در انزلی نیز یک چهره بسیار محبوب 
در فوتبال زنان به حساب می آید. این بازی بسیار حساس، فقط یک گل داشت که در همان 
نیمه اول با ضربه شبنم بهشت به دست آمد. او دروازه تیم سابقش را باز کرد تا برد مهمی 
را برای تیم جدیدش رقم بزند. ایراندوست و تیم جدیدش نیز در اولین هفته لیگ، بازنده 

شدند. سرمربی سیرجانی ها در پایان این بازی مدعی بود که حتی اگر گواردیولا هم روی 
نیمکت شهرداری حضور داشت، نمی توانست در این مسابقه به برتری دست پیدا کند. 
چهره ویژه این بازی به جز گلزن ملوان، دروازه بان این تیم مینا نافعی بود که به خوبی برابر 
همه توپ ها ایستاد و نمایشی رویایی را سپری کرد. البته که لحظه جنجالی مسابقه وقتی 
رقم خورد که شبنم بهشــت پس از باز کردن دروازه تیم سابق، به طرف سکوها عامت 
سکوت نشان داد. این هیجان انگیزترین شروع ممکن برای فصل جدید فوتبال باشگاهی 
بانوان در ایران بود. حدود دو هزار نفر نیز از نزدیک به تماشای این بازی نشستند. آماری که 
برای شهری مثل سیرجان، درخشان به نظر می رسد و بدون شک در طول فصل بیشتر و 

بیشتر نیز خواهد شد.

اولین  دبل   فصل
سپاهان در فصل گذشته، یکی از جدی ترین مدعیان قهرمانی بود و تا هفته آخر به بردن 
جام امیدوار به نظر می رسید. با این وجود آنها در نهایت شانس قهرمانی را از دست دادند و 
روی سکوی دوم قرار گرفتند. اتفاقی که در لیگ برتر مردان نیز برای این تیم رخ داده بود. 

برتر زنان را با قدرت شروع کردند تا نشان سپاهانی ها اما فصل جدید لیگ 
بدهند که در این فصل، به جز 
قهرمانی با هیچ چیز دیگری 

راضی نخواهند شد. این 
تیــم در همــان دقایق 
ابتدایی مسابقه روبه روی 

نماینده البرز، توســط زینب 
عباس پور به گل رسید. در ادامه الهام 
فرهمند نیز با یک ضربه پنالتی برای 
تیمش گلزنی کرد. هســتی فروزنده 
در این نبرد به اولین بازیکنی تبدیل 

شد که در این فصل در یک بازی 

دبل می کند. آخرین گل سپاهان را نیز نازنین منصوری در آخرین ثانیه های بازی به ثمر 
رساند تا سپاهانی ها فعا هفته اول لیگ را در صدر جدول تمام کنند. سپاهان در این فصل 
چند ستاره کلیدی مثل مینا نافعی و هاجر دباغی را از دست داده اما همچنان تیم بسیار 
خوبی به نظر می رسد. آنها گزینه بسیار جذابی را نیز روی نیمکت دارند. نیلوفر اردلان که 
زمانی کاپیتان تیم ملی فوتسال ایران بود، حالا به عنوان سرمربی فوتبال با باشگاه سپاهان 
همکاری می کند. او اولین قدمش در این تیم را با موفقیت پشت سر گذاشته است. هرچند 

که خودش اعتقاد دارد بیشتر از قهرمانی، به دنبال لذت بردن از فوتبال است.

درخشش  ستاره   ریزنقش
قهرمان فصل گذشــته لیگ زنان که به تازگی از رقابت های قهرمانی آسیا به ایران 
برگشته بود، در اولین بازی اش روبه روی کانی کردستان قرار گرفت. این بازی برای خاتون 
بم اهمیت زیادی داشت. چراکه آنها به دنبال رقم زدن یک شروع درخشان در لیگ برای 
خودشان بودند. اواخر نیمه اول، ستاره ریزنقش این تیم یعنی نگین زندی اولین گل این 
بازی را وارد دروازه حریف کرد. نگین که در آسیا نیز اصلی ترین امید گلزنی خاتون به شمار 
می رفت، شروع خوبی را در این فصل برای خودش رقم زد. اواخر نیمه دوم نیز مونا حمودی 
با زدن گل دوم، توانست برتری خاتون را در اولین هفته لیگ قطعی کند تا آنها هم مثل 

ملوان و سپاهان، به جمع تیم های برنده هفته اول لیگ ملحق شوند.

تنها   مساوی   هفته
این هفته از لیگ فوتبال زنان، دو بازی دیگر هم داشت. در ایام تیم پالایش 
گاز با یک گل پیکان را شکست داد و اولین پیروزی فصل را جشن گرفت. 
تنها تساوی این هفته لیگ نیز در یک نبرد پرگل بین ایساتیس گران 
فارس و آوا تهران رقم خورد. در این بازی تیم مهمان ابتدا به 
دو گل رسید اما فاطمه تراهی با زدن دو 
گل برای آوا تهران، توانست مسیر بازی 

را تغییر بدهد.

در اولین هفته از لیگ فوتبال زنان چه گذشت

افسانه شبنم!

چهره به چهره

همه چیزی که از ترکیب نهایی تیم ها در یورو می دانیم

بیست  و  چها ر  د ر بیست  و  چها ر !

آریا رهنورد 

فوتبال ایران، روزهای عجیبی را پشت سر می گذارد. روزهایی که در آن شنیدن 
هیچ خبری، مطلقا غافلگیرکننده نخواهد بود. از ماجراهای خداداد افشاریان و پسرش 
تا برکناری یک مربی از نیمکت های لیگ برتر، خبرهای زیادی در چند روز گذشــته 
فوتبال ایران اتفاق افتاده است. به این وضعیت، باید شکایت مداوم باشگاه ها از یکدیگر 
را نیز اضافه کرد. اتفاقی که موجب شده است فضای پرتنشی در اطراف فوتبال ایران 

شکل بگیرد.

با    منی؟
صغرسن در فوتبال ایران، برای سال های زیادی انجام شده اما حالا دیگر به کمک 
امکانات و تکنولوژی های جدید، به سادگی می توان آن را تشخیص داد. با این حال به طور 

معمول افراد در حال پنهان کردن این موضوع هستند و رییس کمیته داوران فوتبال ایران 
در یک برنامه تلویزیونی، آن را یک اتفاق عادی دانسته است! خداداد افشاریان در زمان 
روبه رو شدن با سوالی در مورد سن فرزندش، ناگهان غافلگیر شد و از مجری پرسید:»با 
منی؟«. این جواب کوتاه خودش عمق فاجعه را نشان می داد. افشاریان اول ادعا کرد که 
پسرش در سال ۷1 به دنیا آمده و بعد مدعی شد که او متولد 69 بوده و به صورت »قانونی« 
سنش را برای فوتبال بازی کردن دو سال کوچک کرده است. اینکه چطور می توان به 
لحاظ قانونی سن را کوچک تر کرد، سوال بزرگی است که همچنان پاسخی برای آن وجود 
ندارد. با این حال در نتیجه رای دادگاهی که معلوم نیست چرا چنین حکمی داده، پسر 
خداداد افشایان از یک دهه شصتی به یک دهه هفتادی تبدیل شده است!   او هم مثل سایر 
اعضای خانواده افشاریان، در داوری حضور دارد و بدون شک حضور پدرش تاثیر زیادی 
روی این زمینه گذاشته است. جالب اینکه پوریا افشاریان سال 9۷ داور لیگ نونهالان بود 

اما ظرف سه سال به داوری در لیگ یک رسید. روندی که اصا قانونی به نظر نمی رسد.

ثبات  تمام   شد! 
تا همین چند روز قبل، مدام بحث بر سر این بود که در این فصل از لیگ برتر تا امروز 

فقط یک باشگاه مربی اش را برکنار کرده است. با این حال باشگاه پیکان سریعا دست 
به کار شد و تصمیم به برکناری رسول خطیبی گرفت. مردی که با تیمی بسیار جوان، 
پیکان را در لیگ برتر هدایت می کرد. او پس از منصوریان، دومین مربی اخراجی این 
فصل به شمار می رود. جالب اینکه خود منصوریان هم یکی از گزینه های هدایت این 
 تیم است. نفر بعدی هم هومن افاضلی است. ظاهرا پیکانی ها دلتنگ رقابت های لیگ 

یک شده اند.

اصلا   شکایت   نکردند!
داستان باشگاه سپاهان هم در نوع خودش داستان حیرت آوری بود. این تیم پس از 
مسابقه با الاتحاد دو ساعت فرصت داشت تا به ای.اف.سی شکایت کند اما چنین کاری 
را انجام نداد و عما مهلت قانونی اعتراض تمام شد! در حقیقت آن ها به همین سادگی، در 
این پرونده شکست خوردند و حتی نتوانستند مقدماتی قانونی شکایت را فراهم بیاورند. 
حالا دیگر شانسی برای تغییر نتیجه بازی با الاتحاد وجود ندارد .و سپاهان دیگر آن بازی 
را از دست داده است. این هم یکی دیگر از ماجراهای باشگاهی است که مدیریت اش، 

خیلی عقب تر از مربیان و بازیکنان اش است.

خرده روایت هایی از فوتبال ایران

دو سال جوان تر شد!

اتفاق روز
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